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iN ÎNTÎMPINAREA CONGRESULUI AL X-LEA AL PARTIDULUI

PROGRAM ÎNSUFLEȚITOR
DE DEZVOLTARE
A SOCIETĂȚII NOASTRE

întregul nostru popor a primit cu inte
res și vie satisfacție documentele ce vor 
fi supuse dezbaterii Congresului al X-lea 
al P.C.R., și anume Tezele Comitetului 
Central al partidului pentru Congres și 
proiectul Directivelor Congresului al 
X-lea al P.C.R. privind planul cincinal pe 
anii 1971—1975 și liniile directoare ale 
dezvoltării economiei naționale pe pe
rioada 1976—1980.

Cele două documente, care se bazea
ză pe concluziile desprinse din evoluția 
României în cei 25 de ani care au tre
cut de la eliberarea patriei, pe analiza 
activității desfășurate pentru aplicarea 
hotărîrilor Congresului al IX-lea, jalo
nează cu rigurozitate științifică și cuprin
zătoare perspectivă sarcinile fundamen
tale ale partidului, principalele direcții 
de dezvoltare a tării, orientarea întregii 
noastre politici interne și externe în pe
rioada următoare.

Faptul că documentele supuse dezbate
rii publice preconizează soluții realiste, 
corespunzătoare mersului înainte al so
cietății românești, dezvoltării ascendente 
și în ritm accelerat a tuturor sectoarelor 
de activitate, este o consecință a aplică
rii creatoare a principiilor universale ale 
învățăturii marxist-leniniste la particulari
tățile țării noastre, a marii receptivități a 
partidului față de nou, a perseverenței sale 
pentru înlăturarea din viața economică 
și socială a tot ce este perimat, depășit, 
tezele și proiectul de Directive reflectă, 
totodată, rezultatele vastei activități des
fășurate de conducerea partidului pentru 
perfecționarea organizării societății, a 
relațiilor de producție, a conducerii și 
planificării economiei naționale, a v eții 
social-politice, corespunzător particulari
tăților și condițiilor interne și internațio
nale specifice fiecărei etape.

Atît Tezele cît și proiectul de Directive 
prezintă bilanțul însuflețitor al succese
lor dobîndite în înfăptuirea hotărîrilor 
Congresului al IX-lea în domeniul econo
miei, științei, culturii, perfecționării vieții 
social-politice. Reține în mod deosebit a- 
tenția faptul, subliniat în Tezele Comite
tului Central, că bilanțul activității eco
nomice, cu un an și jumătate înainte de 
încheierea cincinalului, este pozitiv, că 
Directivele Congresului al IX-lea al par
tidului cu privire la dezvoltarea econo
miei naționale în perioada 1966—1970, 
precum și Directivele cu privire la valo
rificarea surselor energetice și electrifica
rea țării în anii 1966—1975 se îndeplinesc 
cu succes. Cît privește agricultura, cu 
toate condițiile climatice nefavorabile din 
unii ani, producția agricolă a crescut, asi- 
gurînd satisfacerea nevoilor economiei 
naționale.

Datorită complexității sarcinilor ce se 
pun în toate domeniile, amplorii cres- 
cînde a participării maselor la viața eco
nomică, politică și socială, sporește 
continuu rolul partidului în conducerea 
societății. „Practica dezvoltării sociale 
— se relevă în Teze — demonstrează 
că în procesul făuririi noii orînduiri creș
terea rolului partidului de forță condu
cătoare a societății este o lege obiec
tivă, o cerință imperioasă a vieții". Pri
mind mandatul unanim al poporului de 
a conduce destinele țării, a arătat to
varășul Nicolae Ceaușescu, Partidul nos
tru este urmat de întreaga națiune cu 
dragoste și încredere nețărmurită, este 
cunoscut ae toți oamenii muncii drept 
conducătorul încercat al destinelor 
României.

„Partidul Comunist Român, se arată 
în proiectul de Directive, pune în cen-

SOCIALISTE
trul politicii sale economice continuarea 
în ritm înalt a procesului de edificare a 
unei economii moderne — bazată pe o 
industrie puternică și o agricultură îna
intată, pe folosirea cuceririlor revoluției 
tehnico-științifice contemporane și valo
rificarea superioară a resurselor țării, pe 
utilizarea intensivă a întregului potențial 
de producție, pe o înaltă productivitate 
a muncii sociale — în vederea asigură
rii condițiilor pentru satisfacerea în tot 
mai largă măsură a cerințelor materiale 
și spirituale ale membrilor societății. A- 
ceasta va avea o importanță hotărîtoare 
pentru apropierea țării noastre de nive
lul statelor cu economie avansată, pen
tru făurirea multilaterală și deplină a 
socialismului, crearea condițiilor nece
sare trecerii treptate spre comunism, 
pentru creșterea contribuției României la 
întărirea sistemului mondial socialist, la 
afirmarea ideilor socialismului în lume".

în documente sînt expuse cu deosebită 
claritate obiectivele și sarcinile princi
pale ale dezvoltării economiei pe peri
oada 1971—1980. Pivotul programului 
general al societății noastre îl va consti
tui continuarea fermă a politicii _ mar
xist-leniniste de industrializare socialistă 
a țării, proces care se dezvoltă într-o 
concepție unitară, de perspectivă. Prin
cipala trăsătură a dezvoltării industriei 
este realizarea în continuare a unor sus
ținute ritmuri de creștere a volumului pro
ducției, o dată cu îmbunătățirea structu
rii acesteia. în acest domeniu se urmă
rește asigurarea unor raporturi optime 
între industria grea și industria bunurilor 
de consum.

O atenție deosebită se va acorda și

(Continuare în pag. a 3-a)

„In anii 1971—1975 se 
vor lua măsuri ca pro
ducția globală agricolă 
să crească cu 28—31 la 
sută față de media anilor 
1966—1970".

(Din proiectul de Directive 
ale Congresului al X-lea 
al P.C.R.)

înscrierea fot mai mult a agriculturii de sta! pe orbita industrializării constituie una din caracteristicile nu numai ale actualului 
cincinal ci și ale celui viitor. între obiectivele de acest gen realizate de curînd se află și Complexul de la km 23 al I.A.S. 30 Decembrie 
din preajma Capifr-’ei.
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CONSFĂTUIRE PE TEME
DE REPRODUCȚIE
Șl SELECȚIE LA ANIMALE

Recent, la Casa centrală a agronomului 
— București a fost organizată o consfătuire 
consacrată problemelor tehnice ale repro
ducției și selecției la animale, la care au 
participat specialiști din rețeaua de repro
ducție și selecție din țară, de la direcțiile 
agricole județene, institute de cercetări și 
învățămint superior, Centrul republican de 
selecție a animalelor și Consiliul Superior 
al Agriculturii. Referatele prezentate, dez
baterile și analizele efectuate cu această 
ocazie au vizat, în primul rînd, realizarea 
efectivelor de animale planificate — bază 
materială a asigurării producției marfă și 
sporirea producțiilor medii obținute de la 
fiecare animal — ca mijloc eficient de ridi
care a rentabilității zootehniei. Consfă
tuirea s-a încheiat printr-un Interesant 
schimb de experiență și demonstrații prac
tice organizate în județele Prahova, Buzău, 
Neamț și Harghita, unde participanții au 
putut urmări o serie de rezultate bune 
obținute pe linia organizării loturilor de 
prăsilă, a extinderii însămînțărilor artifi
ciale și al lucrărilor de control oficial al 
producției.

ADRESA PRECISĂ
Conducerea intreprinderii susține că-s 

patru vagoane. După dimensiunile mor
manului, cantitatea pare a fi însă mult 
mai mare. Dar, nu greutatea interesează 
în cazul de față, ci modul în care îngră- 
șămintele chimice respective sînt depozi
tate și păstrate. Iar în această privință 
dubii nu sînt. Se poate face o apreciere 
exactă : neglijență crasă, lipsă totală de 
interes. Depozitate direct sub cerul li
ber, substanțele fertllizante, care au fost 
cîndva granulate, s-au transformat in
tr-un fel de... mină de sare. Ce-i drept, 
spre a li se preciza destinația agrestă, 
pe deasupra au fost presărate eiteva 
«mocuri de paie.

Cine-i gospodarul ? Întreprinderea a- 
gricolă de stat Sărulești, județul Ilfov. 
„Depozitul" se află in plin cîmp, la 500— 
600 de metri de sediul întreprinderii și 
nu este dat în paza nimănui.

Notăm aceste amănunte gîndindu-ne eă, 
eine știe, poate trustul, poate Departa
mentul I.A.S..„

LUCRARI DE POPULARIZARE 
A EXPERIENȚIEI ÎNAINTATE

al
re-

Anul acesta, Consiliul Superior 
Agriculturii editează prin Redacția 
vistelor agricole circa 70 de broșuri, 20 
de pliante și 20 de informări tehnice de 
popularizare a experienței înaintate din 
agricultură. Dintre broșurile apărute în 
primele patru luni ale anului fac parte, 
de exemplu „Descrierea soiurilor de le
gume", „Sfaturi privind cultura rădăci- 
noaselor", „Sfaturi privind refacerea po
tențialului de rodire a livezilor intrate 
in declin", „Sfaturi privind stabilirea 
sarcinii de producție și tăierea corectă 
a viței de vie", „Sfaturi privind preveni-

BLOC - NOTES

La ferma Postăvari a I.A.S. Popești-Leordeni, aflată în preaima Capitalei, culesul 
cireșelor se desfășoară din plin.

Foto : AGERPRES

rea și combaterea coccidiozei la animale 
și păsări“ etc. Dintre cele 14 pliante, în 
culori, realizate de pe acum, menționăm : 
„Soiuri românești de sfeclă de zahăr", 
„Cultura sparanghelului", „Combaterea 
înghețurilor și a temperaturilor «căzute 
din primăvară", „Lucrări de înființarea 
livezilor intensive de piersic" etc.

Dintre informările tehnice (tipărite pe 
hîrtie velină, în 6—8 pagini și însoțite de 
fotografii și desene) pot fi semnalate : 
„Rățișoara porumbului" (nr. 12), „Gărgă
rița sfeclei de zahăr" (nr. 13), „Mana 
tomatelor" (nr. 16) ete.

Vor fi, de asemenea, date în folosință 
Înainte de termen amenajările pentru iri
garea a 40 000 de hectare in următoarele 
incinte : Terasa Brăilei — 7 247 ha, Valea 
Carasu — 23 095 ha, Pietroiu — Ștefan cel 
Mare 3 942 ha și Calafat—Băilești 5 716 ha.

SE EXTINDE CULTURA RAPITEI 
IN LUNCA DUNĂRII

SPORTIVA
Iată și o știre din domeniul... sportu

lui. Zilele trecute s-a desfășurat faza 
interjudețeană a campionatului republi
can al școlilor profesionale la handbal. 
La Roșiorii de Vede, unde s-au prezentat 
echipele din școlile județelor Buzău, Vas
lui, Timiș și Constanța, pe primul loc s-a 
clasat echipa școlii profesionale de meca
nici agricoli din Biled, județul Timiș, iar 
ta Curtea de Argeș, unde și-au disputat 
tntiietatea reprezentanții școlilor din ju
dețele Argeș, Sibiu, Olt și Alba, locul întii 
a fost ocupat de echipa grupului școlar 
agricol din Curtea de Argeș.

Departamentul I.A.S„ a întreprins in 
acest an o amplă acțiune în Lunca Du
nării, pe terenurile scoase de sub perico
lul inundațiilor, atît în scopul amelio
rării solului, cît și al obținerii unor 
producții valoroase. Este vorba, în pri. 
mul rînd, de cultivarea rapiței de toam. 
nă „Colza", destinată să furnizeze materia 
primă pentru uleiuri sicative și să ridice, 
în același timp, fertilitatea solului. De 
pe 30 de hectare cultivate în 1968 cu a- 
cest soi de rapiță, s-a ajuns, acum la 
1000 de hectare. Pe suprafețele semă
nate în toamnă, cultura a ajuns în pre
zent la un stadiu optim de dezvoltare. 
In anii viitori, soiul respectiv de rapiță 
va fi extins în întreprinderile agricole 
de stat, pe zeci de mii de hectare.

NOI AMENAJĂRI PENTRU IRIGAȚII
Direcția generală de construcții pentru 

Îmbunătățiri funciare pregătește recepțio- 
narea, în cursul acestui trimestru a unor 
noi amenajări pentru irigații la întreprin
derile agricole de stat Bărboși, județul 
Galați, Podu Iloaie, județul Iași și Budești, 
județul Ilfov.
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40 000

— Am văzut, în ultimele săptămîni, la 
diferite întreprinderi pentru mecanizarea 
agriculturii, sosind noi tractoare și uti
laje agricole...

— Anul acesta, ne spune ing. Ion SLA- 
TINEANU, director general adjunct în 
Consiliul Superior al Agriculturii — în
treprinderile pentru mecanizarea agri
culturii primesc, în afară de tractoare 
obișnuite, de 65 C.P., peste 1 300 de trac
toare de 40 C.P. pe roți, din producție 
proprie, pentru legumicultura și viticul
tură. De asemenea, pe graficul dotărilor 
mai trebuie înscrise și peste 3 400 de 
combine C-3, 2 000 de prese de balotat 
paie și fin, 1 900 de semănători-prăși- 
toare S.P.C.-6, 1 180 de mașini pentru 
combaterea dăunătorilor, mașini pentru 
stropit și prăfuit și mașini de împrăștiat 
îngrășăminte în vii și livezi, circa 4 000 
de remorci pentru transporturi curente, 
mii de cositori și greble mecanice, re
morci cisternă pentru îngrășăminte li
chide, grape cu colți ficși și cu colți re
glabili, grape stelate, mașini de prășit 
între rînduri de legume, nivelatoare 
tru tractoare etc.

— Dar în ce privește înzestrarea 
lierelor mecanice ?

— Acestea vor primi peste 100 de
timente de utilaje, dintre care merită să 
fie notate : strunguri, mașini de rabotat, 
freze, ciocane pentru forjă, poduri ru
lante, băi de degresat piese, forje elec
tronice și de cîmp, grupuri de sudură cu 
motoare termice și electrice, bancuri de 
rodaj și pentru verificat chiulase, dispo
zitive pentru strunjit lagăre bielă și al
tele.

— în sfîrșît vă rugăm să ne furnizați 
unele noutăți cu privire la asigurarea 
condițiilor optime de muncă și de trai 
ale mecanizatorilor.

— Pînă la sfirșitul anului, vor fi ame
najate corespunzător sediile a 1 000 de 
secții, prin construirea în cadrul acestora 
a unor ateliere, drumuri, împrejmuiri etc. 
La 300 de secții vor fi asigurate case de 
cîmp, prevăzute cu bucătării, dormitoare 
etc. Pînă în 1975, este prevăzut ca la 
toate secțiile celor 296 de I.M.A. din țară 
să se asigure clădiri corespunzătoare re
parării utilajelor și nevoilor de trai ale 
mecanizatorilor.

Participați cu toți 
la acest concurs 
dotat cu premii 
însemnate I
Regulamentul concursului și pre
miile ce se vor acorda cîștigăto- 
rilor au fost publicate în nume
rele 3, 4 si 5 ale revistei „AGRI
CULTURĂ"

Buletin agrometeoroloqic
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în intervalul 27 mai—2 iunie, vremea a fost instabilă, 
cu cerul mai mult noros. Au căzut precipitații sub formă 
de averse, la începutul și sfîrșitul intervalului. Tempe
raturile medii zilnice au crescut treptat. în ultimele două 
zile valorile medii au coborît sub normal cu 1° la 5° în 
jumătatea de nord a țării, în rest fiind apropiate de me
diile plurianuale. Cele mai ridicate temperaturi în aer 
s-au produs la 30 mai, ele oscilind între 21° la Miercurea 
Ciuc și 37° la Calafat.

Precipitațiile au totalizat de la 10 la 30 mm în cea 
mai mare parte a țării în bazinul superior al rîurilor 
Mureș și Olt și în cel mijlociu al Șiretului cantitățile 
au depășit 30 mm. în Lunca Dunării, estul Bărăganului 
și Dobrogea au căzut cele mai mici cantități de apă 
(0,1 la 5 mm.)

radicular puternic dezvoltat, cum slnt pomii, vița de vie, 
(în deosebi lucerna, au un potențial productiv bun și foarte

Plantele cu sistem 
culturile furajere perene . , __ ______ r__ _________  ___ _________
bun deoarece folosesc rezerva de umiditate din straturile profunde aîe soluluf. Din
tre culturile de cîmp, floarea-soarelui a rezistat cei mai bine anomaliilor meteorolo
gice din această primăvară avînd o creștere viguroasă. Urmează porumbul și sfecla de 
zahăr, care au un stadiu de vegetație, normal în lanurile întreținute corespunză
tor. în zonele sudice și parțial în Moldova, mazărea a fost mult stînjenită în creștere, 
fiind surprinsă de căldurile excesive în fazele timpurii de vegetație. Precipitațiile ul
timelor zile au ameliorat starea de vegetație a culturilor în majoritatea zonelor. 
Daunele produse de grindină au un caracter local.

Timpul probabil pentru intervalul 6—12 iunie : Vreme In curs de încălzire trep
tată. Cerul va fi variabil. Vor. cădea averse de ploaie însoțite de descărcări electrice 
mai ales la începutul intervalului. Vîntul va sufla potrivit din sectorul vestic. Tem
peraturile minime vor fi cuprinse între 7°—17° iar maximele, între 18°—28°.



IMPERATIVUL ZILEI:

Ritm susținut la întreținerea 
și udarea culturilor!

Ne aflăm la începutul verii, într-o perioadă intensă de munci agricole. Acum, paralel cu pregătirile pentru strînsul recoltei, trebuie luate măsuri pentru întreținerea corespunzătoare a tuturor culturilor. Condițiile specifice anului acesta impun ca a- ceasta să fie efectuată cu maximă o- perativitate. în momentul de față, cînd în unele județe cantitatea de apă aflată in sol a inceput să se împuțineze, întirz'crea lucrărilor de îngrijire a culturilor poate duce la scăderi de producție.Ce arată datele statistice centralizate la Consiliul Superior al Agriculturii ? în ultima săptămînă, ritmul acestor importante lucrări a fost accelerat. în cooperativele agricole din județele Olt. Teleorman, Ilfov, Timiș și altele s-a început prașila a II-a la porumb. Există însă și unități care dau o atenție slabă întreținerii culturilor, fapt care face ca în unele județe prășitul porumbului să se desfășoare într-un ritm nesatisfăcător. Și mai puternic ies în evidență contrastele dintre unele județe, cu condiții asemănătoare, dacă ne referim la volumul lucrărilor de întreținere efectuat la alte culturi prășitoare. La floarea-soarelui, bunăoară. în timp ce cooperativele agricole din Brăila au prășit 51 la sută din suprafață, în județul vecin — Galați — lucrarea a fost făcută în proporție de numai 7 la sută. Și la sfecla de zahăr există astfel de decalaje. Se impune deci, în aceste zile, o mobilizare temeinică a tuturor forțelor de lucru pentru accelerarea ritmului prășitului, răritului la sfecla de zahăr, prevenirii și combaterii atacului bolilor și dăunătorilorObținerea unor recolte mari este strins legată de extinderea irigațiilor. După aprecierile specialiștilor, în perioada în care ne aflăm majoritatea culturilor au nevoie de apă. Din păcate, mai sînt la ora actuală unități care n-au terminat amenajările 

pentru irigat. Cum vor putea asigura apa necesară plantelor cooperativele agricole din județele Brăila, Teleorman, Ilfov, de exemplu, unde pînă la începutul acestei luni, lucrările necesare noilor amenajări locale, pentru irigat, fuseseră executate în procente cuprinse între 26 și 40 la sută ?Nici amenajările existente nu sînt exploatate așa cum trebuie. Pînă acum, udarea I a fost făcută numai pe 38 la sută din suprafața prevăzută pe țară. Mai slab se desfășoară lucrarea în județele Buzău, Galați, Ialomița și altele, care au pondere în ceea ce privește irigațiile. Din sondajele făcute în unități, reiese că în unele locuri se constată o serie de neglijențe care împiedică exploatarea cu maximum de randament a utilajelor și instalațiilor de irigat : lipsă de personal calificat, utilizarea motoarelor de la grupurile de pompare în alte scopuri, neasigurarea unor piese de schimb importante, îndeosebi a bateriilor pentru agregatele de aspersiune etc. Pe lîngă acestea, în unele baze de aprovizionare continuă să „zacă" un important număr de utilaje și materiale destinate irigațiilor ; săptămînă trecută existau stocate peste 300 instalații de aspersiune, 400 de motoare termice, 90 km de conducte metalice etc.Este necesar ca toate aceste utilaje să ajungă urgent în unități spre a fi folosite la udatul culturilor. Se impune, totodată, să se pună în funcțiune toate grupurile de pompare și aspersoarele existente, asigu- rîndu-se munca la udat în schimburi, astfel ca agregatele să poată acționa cel puțin 20 ore pe zi. Specialiștii trebuie să acorde permanent asistență tehnică, indicînd cu precizie momentul începerii irigării și normele de udare, să asigure astfel exploatarea rațională a tuturor suprafețelor amenajate.

Se apropie perioada cînd combinele se vor avînta în lanuri pentru a strings recolta de 
pâioaso a acestui an. Bunii gospodari au pregătit din vreme mașinile în acest scop. 
Printre ei se află și harnicii mecanizatori de la I.M.A. Cuza Vodă, județul Ialomița.

ăția „aurului verde“
Pădurile reprezintă o 

mare bogăție a țării. Pen
tru refacerea și creș
terea potențialului lor, 
in fiecare an sînt or
ganizate mari campanii 
de împăduriri, în cadrul 
cărora se aplică consec
vent un ansamblu de mă
suri tehnice, silvo-biolo- 
gice, menite să asigure 
ridicarea continuă a sur
selor productive ale aces
tora. Pentru anul în curs 
este prevăzut a se împă
duri o suprafață de 54 000 
de hectare, din care în 
campania de primăvară 
44 000 de hectare, precum 
și 5 000 km de aliniamen
te de-a lungul drumuri
lor, canalelor și cursuri
lor de apă, unde se vor 
planta plopi repede cres
cători.

In ce privește structura 
noilor plantații, cea mai 
mare atenție se acordă 
lucrărilor de refacere a 
unor păduri slab produc
tive, introducerii și ex
tinderii în cultură a spe
ciilor de rășinoase — cu 
precădere a celor autoh
tone, valoroase, cum sînt 
molidul și bradul — și 
a speciilor repede crescă
toare și cu o valoare eco
nomică ridicată. In cursul 

acestui an, ponderea lu
crărilor de refaceri va 
depăși 31 la sută din to
talul împăduririlor, ceea 
ce solicită eforturi supli
mentare din partea silvi
cultorilor, ținînd seama 
de natura și complexita
tea acestor lucrări. Răși- 
noasele, pe care se pune 
un accent tot mai mare, 
vor fi introduse în pro
porție de 63 la sută față 
de volumul total de îm
pădurit.

Pentru efectuarea unor 
lucrări de cea mai bună 
calitate, organele silnice 
de specialitate se preocu
pă de asigurarea suprafe
țelor de împădurit, prin 
curățirea corespunzătoa
re a acestora de restu
rile rămase de la exploa
tare, precum și de pre
gătirea atentă a terenu
lui și solului, potrivit 
tehnologiilor de lucru 
științific stabilite. De 
asemenea organizarea u- 
nei producții de puieți de 
cea mai bună calitate, în 
pepiniere mari, proiec
tate și conduse după o 
tehnică modernă, a asi
gurat satisfacerea nevoi
lor de material săditor 
în cadrul unor zone res- 
trînse, care nu afectează

calitatea și costul lucră» 
rilor de împădurit.

Folosind fiecare zi bună 
de lucru, ocoalele silvice 
din întreaga țară au pus 
în practică prevederile 
planurilor de măsuri teh- 
nico-organizatorice ■ ela
borate, reușind să înde
plinească și să depășeas
că prevederile pentru 
campania de primăvară.

Concomitent cu execu
tarea lucrărilor ce au 
drept scop principal crea
rea de păduri cu rol pri
oritar de producție fores
tieră, se efectuează și 
plantări cu funcții de 
protecție specială, în zo
nele unor obiective de 
importanță economică, 
deosebită cum sînt: cele 
din bazinul sistemului hi
droenergetic și de navi- 
gație de la Porțile de 
Fier, din zona hidrocen
tralei de pe Lotru sau din 
zona lacului de acumula
re de la Bicaz, precum și 
pentru protejarea unor 
drumuri naționale și lo
cale, sau pentru asigura
rea unui peisaj corespun
zător pe unele trasee tu
ristice ale țării.

Gh. BOGDAN

PROGRAM ÎNSUFLEȚITOR DE DEZVOLTARE
A SOCIETĂȚII NOASTRE SOCIALISTE
(Urmare din pag. 1)

în viitor dezvoltării agriculturii, creșterii 
contribuției sale la formarea venitului 
național, la îmbunătățirea aprovizionă
rii populației cu produse agro-alimenla- 
re și a industriei cu materii prime, la spo
rirea resurselor destinate exportului. Se 
prevede ca, în anii 1971—1975 produc
ția globală agricolă să crească cu 28—31 
la sută fată de media anilor 1966—1970. 
Tn producția vegetală, locul principal va 
continua să-l dețină cerealele, ajungînd, 
în 1975, la 17,5—18,5 milioane de tone. 
Pînă în același an, producția de legume 
va crește la 4—4,1 milioane de tone. Cît 
privește producția globală animală, se 
preconizează ca ea să sporească în cin
cinalul următor cu 25—28 la sută. Sar
cini importante sînt prevăzute, de ase
menea, în ce privește dezvoltarea viticul
turii și pomiculturii etc.

în vederea creșterii producției vor fi 
întreprinse noi măsuri pentru mecaniza
rea, chimizarea și electrificarea procese
lor agricole, pentru intensificarea ritmu
lui de extindere a irigațiilor, utilizarea 
mai rațională a fondului funciar și a re
surselor de muncă din agricultură. Pro
gramul de irigații, de exemplu, prevede 
amenajarea în următorul cincinal a u- 
nei suprafețe de 1,3—1,5 milioane de 
hectare, astfel încît suprafața totală ce 
se va iriga în 1975 să ajungă la 2,2—2,5 
milioane cTe hectare. Un progres însemnat 
se va realiza în ce privește chimizarea 
agriculturii; la sfîrșitul viitorului cincinal 
se vor folosi circa 2 milioane tone sub
stanță activă, revenind 180—190 kg pe 
un hectar de teren arabil, vii și l'vezi. 
Se prevede ca parcul de tractoare să a

jungă în 1975 la 120—123 mii de trac
toare.

Pentru dezvoltarea și modernizarea 
bazei tehnico-materiale a agriculturii, 
proiectul de Directive prevede că în aceas
tă ramură vor fi investite din fondurile cen
tralizate ale statului circa 60 milioane lei, 
la care se vor adăuga alte 10—11 miliarde 
lei pentru lărgirea capacităților de pro
ducție industriale care deservesc agricul
tura. Se estimează că, în afara acestor 
fonduri, unitățile cooperatiste agricole vor 
investi circa 20 miliarde lei din acumulări 
proprii.

Fiecărui sector de activitate din agri
cultură. — întreprinderi agricole de stat, 
întreprinderi pentru mecanizarea agricul
turii, cooperative agricole, gospodării ță
rănești necooperativizate din zonele de 
deal și munte — îi sînt jalonare cu deo
sebită claritate direcțiile principale pe 
care le are de urmat în vederea organi
zării. mai bune a producției și a muncii, 
folosirii din plin a bazei tehnico-mate
riale, sporirii productivității muncii și re
ducerii cheltuielilor de producție.

în Tezele Comitetului Central se subli
niază că una din direcțiile principale ale 
întregii activități pe care o vor desfășu
ra partidul și statul va fi creșterea efici
enței economice, valorificarea la maxi
mum a resurselor materiale și umane ale 
țării, a eforturilor făcute de poporul 
nostru pentru dezvoltarea forțelor de 
producție, pentru asigurarea progresului 
neîntrerupt al societății socialiste.

în viitor, o caracteristică importantă 
a dezvoltării economice o va constitui 
promovarea mai intensă a cuceririlor 
științei și tehnicii contemporane, în 
care scop se va acorda o grijă deose

bită dezvoltării activității de cercetare 
științifică.

Țelul suprem al întregii activități a 
partidului și statului nostru este ridica
rea continuă a bunăstării poporului. în 
acest scop, partidul și statul acordă o 
deosebită atenție dezvoltării în ritm sus
ținut a economiei, sporirii rapide a ve
nitului național, perfecționării sistemu
lui de cointeresare materială. Calea 
principală de creștere a nivelului de trai 
o va constitui și în viitor sporirea venitu
rilor directe ale populației. Prin crește
rea, prevăzută în proiectul de Directive, 
a salariului real și a veniturilor reale 
directe ale țărănimii, prin sporirea pro
ducției mărrurilor de larg consum, îm
bunătățirea condițiilor de locuit, extin
derea bazei materiale a învățămîntului 
și culturii, a ocrotirii sănătății, ca și prin 
promovarea fermă a principiilor echită
ții socialiste care să urmărească asigu
rarea unei proporții mai juste între ve
niturile diferitelor categorii de oameni 
ai muncii, se va realiza satisfacerea, în 
condiții tot mai bune, a cerințelor ma
teriale și spirituale ale poporului.

Cu deosebită claritate sînt conturate 
în Teze și proiectul de Directive direc
țiile principale ale procesului multilate
ral inițiat de partid pentru perfecționa
rea relațiilor de producție, a tuturor ra
porturilor sociale, a suprastructurii, îm
bunătățirea formelor și metodelor de 
organizare a economiei naționale, a 
societății, de dezvoltare a democrației 
socialiste, de afirmare plenară a perso
nalității umane, de afirmare tot mai 
puternică a rolului statului în societate.

Alături de atotcuprinzătoarea imagine 
a viitorului cincinal, proiectul de Directive 

jalonează, de asemenea, liniile direc
toare ale dezvoltării economiei națio
nale pe perioada 1976—1980, și arată 
cum se vor dezvolta, în viitorul deceniu, 
resursele energetice și electrificarea 
țării.

Principiile politicii externe a partidului 
și statului nostru, exprimînd o înaltă res.- 
ponsabilitate față de interesele funda
mentale ale poporului român și față de 
interesele generale ale socialismului și 
păcii, sînt definite cu deosebită claritate 
în Tezele C.C. al partidului pentru Con
gres. întregul nostru popor salută ideea 
că activitatea pe plan internațional a 
partidului va avea și în viitor ca obiectiv 
esențial asigurarea condițiilor externe 
pentru desfășurarea nestingherită a ope
rei pașnice ae construcție socialistă în 
țara noastră, dezvoltarea și întărirea re
lațiilor politice și economice cu toate sta
tele socialiste, creșterea aportului la în
tărirea unității mișcării comuniste și mun
citorești internaționale, solidaritatea cu 
toate forțele progresiste, antiimperialiste, 
cu toate țările iubitoare de pace, în lup
ta pentru crearea unui climat internațio
nal de securitate, cooperare și încredere 
între popoare.

Largii activități de popularizare și de 
dezvoltare a documentelor Congresului 
al X-lea i se va imprima în perioada ce 
urmează un profund caracter de lucru, 
astfel ca, pretutindeni, popularizarea, 
explicarea și aprofundarea marii bogății 
de idei cuprinse de acestea să fie îm
binate cu eforturile de găsire a mijloa
celor menite să asigure rezolvarea efec
tivă a problemelor concrete din fiecare 
unitate, de mobilizare a maselor la rea
lizarea integrală și la termen a sarcini
lor de plan pe anul 1969 — an hotărt- 
tor al cincinalului.

Angrenați în întrecerea socialistă, oa
menii muncii din agricultură întîmpină 
Congresul al X-lea al P.C.R. și cea de-a 
25-a aniversare a eliberării patriei cu noi 
succese în efectuarea lucrărilor, în spori
rea producției agricole, în îndeplinirea 
sarcinilor de plan ce le revin, manifestîn- 
du-șî în acest fel atașamentul față de 
partid, față de politica sa realistă, de în
florire continuă a patriei noastre socia
lista.



OBIECTIVE DE PRIMA IMPORTANȚĂ

Extinderea
și exploatarea rațională 
a sistemelor de irigații

Ing. Mihai BALUȚÂV icepreședinle 
al Consiliului popular județean, 
directorul Direcției agricole 
județene Dolj.în proiectul de Directive ale Congresului al X-lea al P.C.R., privind planul cincinal pe anii 1971—1975 și liniile directoare ale dezvoltării economiei naționale pe perioada 1976— 1980, se arată că, în scopul creșterii producției agricole, valorificării condițiilor naturale, folosirii mai bune a resurselor de muncă, în perioada 1971—1975, se va accentua procesul de dezvoltare și modernizare a bazei teh- nico-materiale a agriculturii.Alături de mecanizarea și chimizarea complexă, extinderea irigațiilor reprezintă un atribut indispensabil al modernizării agriculturii. în această privință, măsurile întreprinse în județul Dolj se materializează în amenajarea unei suprafețe de peste 44 800 ha, din care 35 782 ha în cooperative

le agricole, și 9 081 ha. în unitățile a- gricole de stat. Această suprafață va mai crește cu încă 3 000 ha, pe care îT.C.I.F. s-a angajat să le dea în exploatare pînă la 30 iunie.în scopul extinderii irigațiilor, prin grija comitetului județean de partid S-a constituit un colectiv, format din activiști de partid și cadre de specialitate din aparatul de stat și economic, care timp de 30 de zile s-a deplasat pe teren și, împreună cu consiliile de conducere și cadrele tehnice, a a- nalizat stadiul lucrărilor și măsurile ce trebuie luate pentru darea în exploatare a suprafețelor prevăzute. Din analiză a reieșit că lucrările executate au fost în marea lor majoritate conform prevederilor din proiecte, pe întreaga suprafață.în urma controlului întreprins de către colectivul trimis de comitetul județean de partid a reieșit că există și unități care nu au acordat atenția cuvenită remedierii unor deficiențe și executării unor lucrări de artă ce se impuneau în amenajările existente. Astfel, în sistemul proiectat la cooperativele agricole din Calafat, Ciuper- ceni, Smîrdan pentru suprafața de 1 855 de ha, eșalonate pe mai mulți ani, pînă în prezent s-au amenajat numai 860 ha, cu toate că în planurile de producție pentru 1969 unitățile și-au prevăzut să irige 1230 ha. Principala cauză a întîrzierii lucrărilor constă în neasigurarea forței de muncă în special la Ciupercenii Vechi unde trebuia executat peste 70 la sută din volumul de terasamente. Această stare de lucruri a fost analizată în cadrul asociației de exploatare a sistemului, cu care prilej s-a stabilit un plan de măsuri pentru remedierea lipsurilor.în sistemul local Rast a cărui suprafață este de 670 ha., în urma măsurilor întreprinse s-a instalat stația de pompare, s-a făcut racordul între canalul principal și conducta metalică, executîndu-se și proba cu apă. în aceste condiții, exploatarea sistemului nu se țnai face prin alimentare cu apă din canalul de desecare, cum s-a procedat pînă în acest an. ci conform proiectului, direct din Dunăre. La cooperativa agricolă din Ostroveni, zilele trecute mai erau de executat lucrări de dalare a canalelor pe circa 3 000 m, din cauză că nu s-a putut asigura întreaga cantitate necesară de ciment. Totuși, cu materialele existente s-au dalat porțiunile necesare de pe canalul principal, ceea ce asigură exploatarea întregii suprafețe de 924 de hectare prevăzută în plan. Restul porțiunilor de canal urmează să fie dalate pe parcurs.Și cooperativele agricole din sistemul Gîngiova — Comoșteni, a cărui suprafață amenajată pentru irigat este de 3 365 ha, au avut de executat un volum important de lucrări. în urma măsurilor luate de consiliul de conducere al asociației, toate obiectivele prevăzute au fost realizate. S a pus sub tensiune și cel de-al treilea transformator de la 

stația electrică de repompare. Se asigură, astfel, funcționarea stației cu întreaga ei capacitate.Un însemnat număr de unități agricole au construit baraje și stăvilare în scopul acumulării apei. S-au depus mari eforturi și s-au făcut investiții apreciabile. La cooperativele agricole din Argetoaia, Salcia, Ghindeni, Pa- naghia, de exemplu, barajele respective — nefiind bine întreținute — s-au distrus. Au fost necesare, prin urmare, cheltuieli suplimentare pentru refacerea sau repararea lor. La cooperativa agricolă Giurgița, construcția barajului trebuia terminată încă din anul trecut. Aici, în urma măsurilor luate s-a reușit ca toate lucrările restante să fie executate și sistemul să fie în prezent dat în exploatare.în sistemul de irigații Calafat-Bă- ilești urmează să se amenajeze în a- cest an 14 827 ha la cooperativele a- gricole și 600 ha la I.A.S. Din acestă suprafață, pînă la 30 iunie trebuie date în exploatare 5 600 de ha. întru- cît toate forțele au fost concentrate pentru terminarea lucrărilor necesare dării în exploatare a suprafețelor .prevăzute pentru etapa I se apreciază că pînă la data sus-amintită vor mai putea fi date în folosință numai 3 000 de hectare. Conducerii T.C.I.F. — Craiova i s-a atras atenția să ia măsurile care se impun în vederea organizării mai judicioase a șantierului și punctelor de lucru.Pentru întreținerea și exploatarea cît mai economică a suprafețelor amenajate au fost luate măsuri corespunzătoare încă din toamna trecută. Pe lîngă reparațiile executate la amenajările existente s-a verificat și completat inventarul necesar.Pentru a asigura deservirea suprafețelor amenajate cu cadre bine pregătite, s-au școlarizat 24 de ingineri agronomi din unitățile cu suprafețe mari amenajate pentru irigat. Școlarizarea a avut loc timp de două luni în cadrul Facultății de agronomie a Universității din Craiova. De asemenea, prin Centrul școlar agricol Craiova au fost instruiți 42 de agenți hidro, iar prin școlile profesionale de pe lîngă I.M.A. — 855 de motopompiști și 300 de mecanici necesari stațiilor de pompare. Prin grija cadrelor tehnice din cooperativele agricole, ajutate de personal calificat de la secțiile de mecanizare I.M.A., au fost pregătiți 2 168 de manipulanți de conducte. Pentru acoperirea schimbului al H-lea mai avem nevoie de 147 de motopompiști. în acest scop au fost recrutați și sînt în curs de instruire 43 de motopompiști Ia I.M.A. Poiana Mare. Pentru restul, s-a constituit un colectiv, care în următoarele zile va termina acțiunea de recrutare și instruire.în aceste zile se lucrează intens la irigarea culturilor. Pînă de curînd, prima udare a fost aplicată pe mai mult de 10 500 ha, iar cea de a doua, pe 1 355 ha, ea fiind în curs de desfășurare.Pentru aplicarea unor irigații raționale, cu sprijinul unui colectiv de specialiști și a Departamentului de îmbunătățiri funciare s-au întocmit și definitivat graficele de udări pentru fiecare cultură în parte. Acestea sînt reactualizate decadal. în funcție de precipitațiile căzute și cerințele plantelor. cti care ocazie se stabilește și norma de udare.îndeplinirea măsurilor privind extinderea și întreținerea sistemelor de irigație, asigurarea bazei tehnico-ma- teriale, și a cadrelor, aplicarea măsurilor agrotehnice cele mai potrivite, ne dau garanția că în județul nostru, sistemele de irigații — în care ne propunem să obținem două culturi de pe mari suprafețe — vor avea o eficiență sporită.

Agregatele de irigat au intrat în funcțiune și la cooperativa agricolă „N. Bălcescu", 
din județul Bacău

Institutul de Cercetări 

pentru Mecanizarea Agriculturii, 

anunță că la data de 2 iulie 1969, ora 8,00, 
la sediul Institutului 

din B-dul Ion lonescu de la Brad nr. 6, 
București-Băneasa, Sectorul I, 

va avea loc un

CONCURS
pentru ocuparea unui post de cercetător științific prin 
cipal — specialitatea inginer mecanic agricol, Secția 
exploatarea agregatelor agricole, elaborarea de norme 
și introducerea în producție a rezultatelor cercetărilor.

Actele necesare pentru participarea la concurs 
sînt:

a) copie legalizată de pe diploma de examen de 
stat sau diploma echivalentă în specialitatea respectivă 
a unor instituții de învățămînt superior din țară, pre
cum și diploma din străinătate, echivalentă ;

b) copie de pe certificatul de naștere ;
c) certificatul de sănătate ;
d) dovada situației militare ;
e) dovada stagiului;
f) autobiografie ;
g) caracterizarea institutului unde lucrează în pre

zent.
De asemenea, cererea de înscriere la concurs va fi 

însoțită în afara actelor de mai sus și de următoarele :
— copie de pe diploma de doctor în științe (dacă 

este cazul) ;
— memoriu de activitate, împreună cu o listă de 

lucrări (dacă este cazul) ;
— un exemplar al celor mai importante lucrări 

științifice ale candidatului (dacă este cazul).
Actele de mai sus vor fi depuse cu cel puțin 15 zile 

înainte de data ținerii concursului.
Informații suplimentare se primesc la Secretariatul 

Științific telefon 33.03.62.



RAID-ANCHETĂ ÎN JUGEȚUL ARGEȘ

CUM ASIGURAȚI 
RECOLTA DE FRUCTE 
Șl STRUGURI?

In oricare parte a județului Argeș le-ai îndrepta, fie 
spre Găețti, fie spre Curtea de Argeț sau Cîmpulung, 
te întâmpină, la tot pasul, geometria caracteristică plan
tațiilor de viță ți pomi roditori. Ele constituie, alături de 
celelalte resurse naturale, una din principalele bogății 
ale județului. Pe valea Bratiei, Topologului, Vîlsanului 
sau a Argețelului au fost create bazine pomicole pe sute 
ți sute de hectare. S-a extins ți cultura viței de vie.

Coordonarea 
acțiunilor 
pomiviticole

— Dispunem acum — ne 
relata tovarășul inginer Pe
tre POPEȘCU, șeful servi
ciului hortiviticol de la di
recția agricolă județeană, de 
un important patrimoniu vi- 
tipomicol. Această avuție 
trebuie gospodărită cu multă 
grijă. în acest scop a fost 
creat, sub îndrumarea orga
nelor de partid, un coman
dament județean, menit să 
coordoneze toate acțiunile 
în pomicultură și viticultură. 
Astfel de comandamente au 
fost înființate în fiecare co
mună. Bine activează cele 
din comunele Bălilești, Mi-, 
hăiești, Drăghici, Vlădești și 
altele. Este o acțiune nouă 
care și-a dovedit eficacita
tea, contribuind la antrena
rea pomicultorilor si viticul
torilor în executarea lucră
rilor, la folosirea mai bună 
a forțelor și mijloacelor 
existente. Ținta noastră o 
constituie în momentul de 
față lucrările de întreținere 
a plantațiilor. Menționăm, 
tot ca un aspect inedit, fap
tul că în aceste comanda
mente au fost atrași specia
liști de la Institutul de cer
cetări pentru pomicultură de 
la Mărăcineni și de la dife
rite stațiuni experimentale 
aflate pe teritoriul județului.

Cum activează aceste co
mandamente ? Sînt prezenți 
toți specialiștii din unități la 
posturile lor, acum cînd se 
hotărăște soarta recoltei de 
struguri și fructe ? Din 
raidul întreprins în cîteva 
unități agricole din județ se 
desprinde un fapt îmbucu
rător ; în comparație cu anii 
trecuți se acordă o atenție 
mai mare îngrijirii plantați
ilor — ne referim la lucrările 
solului și combaterea bolilor 
și dăunătorilor. Cointeresa
rea cooperatorilor, măsurile 
luate de comandamentele co
munale, despre care vor
beam, își fac efectul dorit.

Condițiile de climă speci
fice anului acesta — cînd 
unele din lucrări s-au supra
pus — cer însă ca acțiunea 
privind întreținerea planta
țiilor să se desfășoare în- 
tr-un ritm cît mai susținut. 
„Desprimăvărarea tîrzie și 
căldurile ridicate din luna 
mai — ne-a spus tovarășul 
ing. Constantin IONITA, 
directorul Institutului de 
cercetări pentru pomicultură 
— au stânjenit legarea fruc
telor. De aceea, recomandăm 
ca pomicultorii să acorde o 
atenție deosebită întreținerii 
plantațiilor, astfel ca rodul 
existent să nu se piardă, să 
se înlăture fenomenul de 
„cădere biologică’, care are 

loc în luna iunie. Se cere ca 
toate tratamentele antipara- 
zitare să fie făcute în mod 
exemplar, în termenele, cu 
substanțele și dozele indicate 
de stațiile de avertizare. O 
întârziere cît de mică poate 
fi scump plătită. în anul 
trecut, pe un lot demonstra
tiv organizat la cooperativa 
agricolă din Mihăiești, unde 
s-a efectuat la vreme com
baterea viespei cu fierăstrău 
a prunului, recolta a fost cu 
o treime mai mare decît pe 
parcelele învecinate, unde 
stropitul a fost întârziat cu 
2—3 zile. Aceasta a însem
nat — după aprecierile noas
tre — o pierdere în jur de 
2 000—3 000 kg de fructe la 
hectar. în momentul de față, 
operativitatea și calitatea 
lucrărilor trebuie să stea 
mai mult ca oricînd în aten
ția pomicultorilor și viticul
torilor.

C onlraste

Sînt peste tot respectate 
aceste deziderate ? Consta
tările făcute cu prilejul re
centului raid-anchetă nu ne 
îndreptățesc să dăm un 
răspuns afirmativ. Există 
cooperative agricole unde 
mobilizarea forțelor la în
treținerea solului în vii și 
livezi, sau la stropit este 
slabă. Am întîlnit contraste 
izbitoare între unități și 
chiar între diferite sectoare 
de producție din aceeași co
operativă, în ceea ce privește 
îngrijirea plantațiilor. La 
Văleni — Podgoria via era 
prășită și bine stropită îm
potriva manei ; în schimb, la 
școala de vițe lucrările erau 

Cu mijloace mecanice, stropitul viei se efectuează cu maximă operativitate, in limitele aver
tizărilor. Aspect de la I.A.5. Murfatlar, județul Constanța.

rămase în urmă ; nu se în
cepuse încă udatul, biloanele 
aveau crustă iar buruienile 
se lăfăiau în voie. Sau la 
cooperativa agricolă din 
Bogați, căreia i-am acordat 
„calificativul' bine în secto
rul pomicol și slab în viti
cultură. La data vizitei noas
tre o echipă formată din 10 
oameni, de la centrul terito
rial de protecția plantelor de 
la Topoloveni, acționa din 
plin la stropitul perilor ; se 
executau tratamente combi
nate împotriva rapănului, 
făinării și a omizilor defo- 
liatoare. în schimb, în vie 
existau încă multe porțiuni 
îmburuîenite, iar stropitul 
contra manei fusese execu
tat pe suprafețe încă reduse ; 
toate acestea ca urmare a 
slabei preocupări pentru an
trenarea unui număr cît mai 
mare de cooperatori la îngri
jirea plantațiilor.

Calitatea 
lucrărilor 
nu trebuie 
neglijată

Dirijarea lucrărilor de în
treținere a plantațiilor de vii 
și pomi reclamă prezența 
activă a specialiștilor din 
unități, permanența lor la 
locul de producție. De 
declanșarea la timp a lu
crărilor, și mai ales de cali
tatea lor atârnă acum viitoa
rea producție de struguri și 
fructe. Se pare însă că nu 
toți inginerii din cooperati
vele agricole din județ înțe

în concluzie, în perioada următoare trebuie intensifi
cate în toate unitățile județului Argeș lucrările de în
treținere a plantațiilor de vii și pomi. Atenție sporită 
trebuie dată prașilelor și combaterii dăunătorilor. Prin- 
tr-o mai bună mobilizare a cooperatorilor, prin prezența 
mai activă a specialiștilor pe teren, se va putea pune 
bază trainică viitoarei recolte.

Ing. N. FLORIAN

leg să se achite, așa cum 
trebuie, de sarcinile pe care 
le au. în multe cooperative 
agricole vizitate calitatea 
stropitului contra manei 
lăsa mult de dorit. Un 
exemplu : în ziua de 29 mai, 
la cooperativa agricolă din 
Călinești, cooperatorii Petre 
și Dumitru Gherghina, din 
echipa condusă de llie Flo- 
rea, stropeau via mai mult 
la voia întâmplării ■, jetul de 
soluție era dirijat de sus în 
jos, astfel îneît butucul și 
lăstarii erau aproape îm- 
băiați ; în schimb, partea in
ferioară a frunzei, pe unde 
se produce infecția de mană, 
rămînea neatinsă. în acest 
timp, tovarășa Elena PES
TRIȚII, inginer hortiviticol 
la cooperativa agr’colă, se 
interesa de treburi cu totul 
străine de sectorul pe care-l 
dirijează. Exemplul amintit 
nu este singular.

Utilaje 
de stropii 
nefolosite

Menționăm, mai înainte, 
necesitatea ca operațiile de 
îngrijire a plantațiilor, în
deosebi tratamentele, să se 
facă într-un timp cît mai 
scurt. în acest scop, o porte 
însemnată din unitățile ju
dețului folosesc mijloacele 
mecanice puse la îndemînă 
de I.M.A. și centrele terito
riale de protecția plantelor. 
Nu putem trece cu vederea 
însă faptul că mai există 
încă, în unele locuri, negli
jențe în ceea ce privește uti
lizarea acestor mijloace. Tot 
săptămîna trecută, la secția 
de mecanizare de la Topo
loveni, aparținînd de I.M.A. 
Mărăcineni, 5 M.S.P.P. stă
teau nefolosite. De ce ? Fi
indcă nu fuseseră asigurați 
motopompiștii necesari. Cine 
se face vinovat de faptul că 
în plină campanie de stro
piri aceste utilaje zac în 
curtea secției? Este necesară, 
de asemenea mai multă 
grijă pentru utilizarea rațio
nală a aparaturii aflate în 
dotarea cooperativelor agri
cole.

Agendă 
fito&anitară

COMBATEREA 
DĂUNĂTORILOR 
LA LEGUME,

Atit in sere cit Și in cîmp, le
gumele put 11 atacate in aceasta pe
rioada ue o serie de dăunători pe 
ricuioși împotriva cărora trebuie 
luare masuri urgente de combatere, 
printre aceștia se numără și co- 
ropișnița (Gryllolalpa gryllolalpa) 
in combaterea căreia se recomandă 
incorporarea in solul din sere a 
momelilor alcătuite in uruîală a- 
mestecată cu 5—7 la sută Aidrin, 
sau it la sută fosfură de sine. Mo
meala se aplică in cantitate de 5# 
—Ml Kg ha și se introduce in sol fie 
înainte de plantare lie după, printre 
plante.

l'cntru combaterea viermelui 
sîrmă (Agriotes sp.) și a buhai 
semănăturilor (Agrotis, segetum) 
se incorporează în sol momeli alcă
tuite din trunze proaspete de le
gume, felii de morcovi sau cartofi, 
tratate cu Aldrin. In cîmp, se tra
tează plantele în zona coletului ca 
X—2 g de Lindatox amestecat în 
solul din jur.

Păduchii de frunze trebuie dis
truși prin stropiri cu produse or
ganofosforice (Etilparathionul 0,0* 
la sută), Ekatox 50 in concentrație 
de 0,08 la sută, Parathion 0,08 la 
sută etc. Aceste produse au re
manentă toxică pe plante timp de 
12—14 zile. Se folosesc și produse 
sistemice ca Bi 58, in concentra
ție de 0,1 la sută, Dimecron 0,05—1 
la sută, Kogor 0,1 la sută. Deoarece 
produsele indicate au o remanentă 
pe plante de pină la 24 de zile, 
ele nu pot fi folosite decît la răsa
duri și la semincerii de legume.

In perioada recoltării este utilă 
folosirea produsului Nogos 50 în 
concentrație de 0,2 la sută, cu re
manentă de 2—3 zile sau produsul 
Phosarin, în concentrație de 0,05 
la sută, cu remanentă de 4 zile.

Păianjenul de frunze (Tetra- 
nychus urticae) și alte specii se 
combat prin tratamente cu produse 
acaricide ca : Tedion 0,2 la sută, 
Acaricidol 0,4 la sută, Phencapton 
0,1 la sută, Acricid 0,4 la sută.

Atacul păianjenilor se manifest* 
Intens pe plantele din seră și in 
cîmp, la cultura de vinete în cursul 
lunilor innie-august, provocind de- 
folierea plantelor. Atit in combate
rea păduchilor de frunze cît și * 
păianjenilor este necesar ca plan
tele să fie stropite, pină la îmbă
iere, iar la plantele cu frunze ce
roase (ardei, varză, ceapă etc) să 
se folosească și o substanță ade
zivă sau muiant (Aracet, Deter- 
sin 0,2 la sută).

Pentru protejarea verzel împo
triva muștei (Chortophila brassi- 
cae), gărgărițelor, (Baris chori- 
zans, Centorrhynchus quadridena) 
purecilor de pămînt (Phyllotreta 
sp.) etc., imediat după plantare se 
efectuează o stropire cu Dipterex 
80 în concentrație de 0,2 la sut* 
sau se prăfuiește eu Lindatox 
20—30 kg/ha. Tratamentul se repet* 
după 10 zile.

Pentru combaterea buhăl verzel 
(Mamestra brassicae) se tratează 
plantele la avertizare numai cn 
produse organofosforice (Parathion 
50, în concentrație de 0,1 la șuti, 
Etilparathion 0,1 la sută) etc., lă- 
sînd pină la recoltare o pauză de 
12—14 zile. Tratamentul trebuie 
aplicat cind larvele sînt mici și nu 
au pătruns în oăpățina plantelor.

La ceapă trebuie acordată aten
ție combaterii muștei, folosind 1* 
avertizare stropiri cu Dipterex 80, 
în concentrație de 0,2 la sută in 
amestec cu fungicide contra manei, 
sau separat. Se mai pot utiliza 
produse organofosforice ca Pa
rathion sau Etilparathion 50, in 
concentrație de 0,1 la sută, sau 
prăfuiri cu Lindatox sau Detox 
pulbere, 30 kg/ha.

La culturile de solanacee, atacul 
insectelor vectoare de viroze (afide, 
cicade) va fi combătut prin stropiri 
cu produse organofosforice la inter
val de 11—12 zile.

Pentru combaterea cît mai efi
cientă a dăunătorilor în legumicul- 
tură este indicată folosirea produ
selor organofosforice deoarece a- 
cestea au remanentă mai mică șl 
nu lasă rezidii toxice pe plante. 
Totodată, este necesar să se ia 
măsuri de protecție a muncii in 
timpul manipulării substanțelor 
pentru a se preîntâmpina cazurile 
de intoxicări sau otrăviri.

Ing. V. CONSTANTINESCU 
Institutul de cercetări 
pentru legumiculturi 
și floricultură



PAGINA 6

PROBLEMĂ DE ACTUALITATE

Intensificarea procesului 
de reproducție la animale

Condițiile materiale și tehnice existente în țara noastră au permis ca, în ultimii ani, să se treacă, în special în sectorul de stat al agriculturii, la o formă nouă, superioară, de exploatare a animalelor — creșterea de tip industrial. în noile condiții ecologice, una din problemele de mare actualitate este aceea a stimulării și intensificării procesului de reproducție.După cum se știe, acest proces la a- nimale este foarte complex, cuprinzînd 
o serie de etape importante, ca : game- togeneza la mascul și femelă, ovulația, însămînțarea, fecundația, implantarea, embriogeneza, fetogeneza, fătarea, perioada de alăptare și pubertatea. în desfășurarea lor, aceste etape sînt influențate de o serie de factori interni și externi, mult diferiți față de sistemul de creștere gospodăresc.în condițiile creșterii industriale se pune deci problema folosirii la maximum a potențialului biologic pentru reproducție și producție, al speciei respective, ținînd seama însă de respectarea optimumului fiziologic și economic. Potențialul biologic pentru prolificita
te, de pildă, este cu mult mai mare decît norma fiziologică sau optimu- mul economic. O scroafă adultă pune în libertate, într-o perioadă de călduri, între 18—24 ovule sau chiar mai multe. Aceste ovule sînt, în majoritatea lor, fecundate dar capacitatea coarnelor u- terine pentru implantarea și ducerea la termen a sarcinii este depășită.Problema se pune în mod similar și la specia ovină, deși este monotocică. Metodele științifice existente, verifica
te în practică, au dovedit că această Specie are un potențial biologic foarte ridicat pentru prolificitate. Prin provocarea poliovulației și prin fecundarea a 4—5 ovule, la fătare, se pot obține tot atîția miei. Practica a dovedit însă că depășirea numărului de doi miei la o fătare nu este economică. Grăbirea procesului de ontogeneză a animalului prin stimularea producerii precoce a ovogenezei, intensificarea ritmu
lui fătărilor la unele specii, sincronizarea estrului și provocarea poliovulației, fecundarea la timp a vacilor în perioada de repaus sexual, sînt cîteva din metodele care permit realizarea intensificării procesului de reproducție.
Grăbirea 
ontogenezei

Atenția specialiștilor și cercetările din ultimii ani sînt dirijate spre grăbirea ontogenezei, deci a ritmului de creștere și dezvoltare a tineretului. Aceasta se realizează printr-o alimentație completă, condiții optime de zooigienă și adausul unor biostimulatori. Ca rezultat, se înregistrează grăbirea maturării sistemului genital, precocizarea ovulației și, ca urmare, împerecherea animalelor mult mai timpuriu.în creșterea taurinelor, s-a dovedit că monta timpurie a vițeilor în condițiile unei alimentații optime este nu numai posibilă dar și rentabilă. în asemenea condiții, vițica se poate da la montă la 15—17 luni. Monta la această vîrstă nu influențează negativ nici dezvoltarea ulterioară a vițelei și nici fecunditatea. Experiențele lui Moroșin sînt demonstrative din acest punct de vedere. El a format trei loturi de vițele din rasă Ostfriză, pe care le-a dat la montă după cum urmează : primul lot, de control, format din 15 vițele, a fost în- sămînțat la 21 luni ; loturile al 2-lea, format din 14 vițele și al 3-lea, format din 15 vițele, au fost însămînțate la 14,5—15 luni. Iată și rezultatele." Vîrsta primei fătări la cele trei loturi a fost de 30,5 luni, 24 luni și, respectiv, 23,5 luni, producția de lapte la prima lacta- W ție a fost de 2 827, 2 700 și, respectiv, de ■j 2 686 kg. iar greutatea vie, medie, la sfîrșitul primei lactații a fost de 508, , 481 și 492 kg ; indicele de însămînțare - pentru o concepție după prima fătare au fost de 3,4 ; 2,7 și 1,6, iar intervalul între fătări — de 396, 360 și 337 zile. La vîrsta de 6 ani, vacile din cele trei

grupe au dat 9 150, 10 904 și, respectiv, 12 269 kg de lapte. în final, cercetătorul conchide că vițelele din rasa Ostfriză pot fi date la montă la vîrsta de 15—16 luni, atunci cînd au greutatea corporală minimă de 60 la sută din greutatea vacilor adulte.Oile se dau la montă în mod normal la 18 luni cînd, în funcție de rasă, au în medie 35—40 kg. Experiențe numeroase au arătat că, printr-o alimentație stimulatoare la vîrsta tînără, dezvoltarea tractului genital, maturitatea sexuală și dezvoltarea corporală se pot realiza mult mai devreme. La stațiunea experimentală Dobrogea, la un lot de mioare merinos de Palas, hrănite intensiv, s-a practicat prima împerechere la vîrsta de 8—10 luni, cînd animalele aveau greutatea medie de 42,9 kg. Procentul de natalitate la aceste mioare a fost între 61,3 și 92,9, prolificitatea între 101,7 și 105,6 la sută, iar la fătare, greutatea medie a mieilor a fost normală. Dezvoltarea ulterioară a mioarelor nu a suferit cu nimic. Toate acestea pledează pentru posibilitatea grăbirii procesului ontogenetic și deci pentru precocizarea montei și fătărilor și la a- ceastă specie.Rezultate similare a obținut și Bratanov (Bulgaria), care arată că, în condiții optime de alimentație și întreținere, introducerea la reproducție a mioarelor se poate face cu 8 luni mai devreme — deci la vîrsta de 10 luni.
Ritmicitatea
fătărilor

Este una din metodele folosite în mod curent în complexele industriale de creșterea porcilor. Ținînd seama de unele caracteristici fiziologice ale acestei specii, cum sînt: durata gestației, a alăptării și a perioadei de după înțărcare, în care scroafa intră în călduri, indicele obișnuit de reproducție este 2. în creșterea industrială, acest indice a fost mărit la 2,2, iar în unele complexe, chiar la 2,4 fără urmări negative asupra ritmului de intrare a femelelor în călduri după înțărcare, asupra stării de întreținere, sănătății animalelor sau a prăsilei obținute. Acest lucru a fost posibil prin scurtarea perioadei de înțărcare la 36 zile, iar la unele unități — la 21 zile.Obținerea unui indice sporit de reproducție la porcine ar fi posibilă și prin provocarea estrului însoțit de ovu- lație în timpul alăptării. Asemenea experiențe le efectuăm în prezent în cadrul unor unități industriale de creșterea porcilor.La ovine, unde există posibilitatea obținerii a două fătări pe an sau trei la 

în urma iransplantului de zlgoți, operațiune efectuată recent pentru prima dată ia noi 
în țară la Stațiunea centrală de reproducție fi combaterea sterilității, de la o oaie 
Karakul s-a obținut o mieluță Merinos.

doi ani, intensificarea ritmului fătărilor constituie, de asemenea, o preocupare a specialiștilor din numeroase țări. Din punct de vedere biologic acest lucru este posibil. în condițiile unei întrețineri și alimentații normale, intensificarea ritmului fătărilor nu are efecte negative asupra organismului oii și nici asupra prăsilei obținute.La taurine, unde se urmărește obținerea unui produs pe an, fecundarea trebuie să fie realizată la 80 de zile după fiecare fătare.
Provocarea poliovulației 
pentru obținerea de gemeni

Metoda constă în administrarea la speciile unipare a serului gonadotrop de iapă gestantă cu 2—3 zile înainte de apariția căldurilor și ovulației. Rezultate favorabile se pot obține în special la oaie, vacă și capră. Folosind o doză moderată, de 750 U.I. de ser gonadotrop de iapă gestantă la un lot experimental de oi, în primăvara acestui an, am obținut un procent de 134 la sută fătări gemelare. Din lotul de 28 oi 10 au fătat cîte doi miei, obținîn- du-se în total 38 de miei. în Bulgaria, metoda s-a aplicat cu rezultate pozitive, în 1967, pe 42 000 de oi, iar în 1968 pe 25 000 de oi.Metoda se poate practica în același fel și la vaci, la care cu un dozaj’ moderat al hormonului se pot obține gemeni. Se recomandă în special pentru vacile din rasele de carne sau cu producție de lapte scăzută.
Sincronizarea estrului

Este vorba de provocarea sincronă a estrului, în cîteva zile, la un grup mai mare de femele. Metoda constă în folosirea unor substanțe hormonale, care blochează funcția estrală a ovarului a- tîta timp cînt sînt administrate. După întreruperea administrării, căldurile apar într-un interval de 3—4 zile în masă.Metoda permite gruparea fătărilor, obținerea unei prăsile uniforme și schimbarea sezonului sexual la unele specii. De aici decurg o serie de avantaje economice importante, în special pentru unitățile de tip industrial.Iată deci că, înarmat cu cunoștințele necesare în legătură cu biologia șj particularitățile reproducției la animale, specialistul poate dirija acest proces în sensul dorit de el, în așa fel îneît rezultatele economice finale să fie din cele mai bune. Aceasta, cu atît mai mult, cu cît în ansamblul măsurilor care să asigure dezvoltarea rapidă a șeptelului la nivelul proiectului de Directive al celui de al X-lea Congres al P.C.R., metodele moderne, știiți- fice de reproducție, joacă un rol hotărîtor.
Dr. Vasile OȚEL 
directorul Stațiunii centrale 
de reproducție și combaterea 
sterilității la animale

Agendă 
veterinară

STRESSUL DE 
TRANSPORT

Transportul de animale în va
goane, în șlepuri, mijloace auto și 
hipo sau chiar pe jos, necesită anu
mite pregătiri și reguli ce trebuie 
respectate în timpul îmbarcării, 
transportului propriu-zis, debar
cării și menținerii in carantină. 
In timpul transportului, animalele 
au de suportat brusc condiții, une
ori deosebit de grele. Pe lingă e- 
foțtul deplasării se ivesc factori 
deosebiji de furajare, adăpare, o- 
dihnă, temperatură, aerisire, con- 
tenție, spațiu, așternut etc. Toți 
factorii amintit! devin și mai no
civi atunci cind animalele au un 
temperament vioi, suferă de boli 
cronice microbiene, neexteriorizate 
clinic, sint in perioada a doua de 
gestație, au avut un regim de hra
nă bogat proteic sau au fost fu
rajate excesiv cu porumb, sfeclă, 
uree etc.

însumarea efectelor tuturor fac
torilor pe care animalul este o- 
bligat să îi suporte în timpul trans
portului a primit denumirea de 
stress.

Pentru început, animalele se ma
nifestă clinic, prin simptomeie ca
racteristice stadiului înaintat de 
oboseală (surmenaj). Patogenia 
stressului este mult discutată. Se 
acuză hipocalcemia, hipomagnezie- 
mia, hiperproteinemia, insuficienta 
acută cortico-suprarenală, insufi
ciența paratiroidiană, scăderea be- 
taglobulinelor, creșterea gama-glo- 
buiinelor, scăderea acidului ascorbic 
in singe, modificări ale echilibru
lui acido-bazic. afectarea funcțiilor 
digestive, renale, ovariene etc. 
Simptomeie, evidente clinic, apar 
de obicei spre sfirșitul transportu
lui și imediat după transport. Ele 
sint generate de excitația nervoasă 
și se traduc prin neliniște, agitație 
exagerată, privire fixă, scrîșniri 
din_ dinți, sialoree. masticație re
dusă, contracții ale limbii, trismus, 
contracții clonice și tonice, git și 
cap întins, fibrilație musculară, 
mers rigid, greoi, poziții neobiș
nuite ale picioarelor, imposibilita
tea flexării datorită extensiei mus
culare, respirație accelerată și sa
cadată, nări dilatate, uneori semne 
de emfizem pulmonar, puls accele
rat, mucoasa congestionată, reten- 
ția urinei și fecalelor etc. Totodată, 
se constată mirosul de acetonă a 
aerului expirat datorită unui ac
centuat dezechilibru al digestiei.

în asemenea împrejurări caba
linele s-au dovedit a fi foarte sen
sibile la razele solare, contractind 
ușor insolația, iar porcinele a- 
dulte și grase pot prezenta șoc ca
loric mai ales in zilele călduroase.

Evoluția bolii poate fi de 4—5 
ore sau 2—3 zile, sfirșind prin 
remitere sau moarte prin asfixie, 
în urma tetaniei mușchilor respira
torii. La necropsie se constată că 
musculatura are un colorit roșu — 
brun inchis, iar singele arterial 
este inchis la culoare. Diagnosticul 
se precizează pe baza datelor cli
nice, a dozării calciului și magne- 
ziului și a determinării echilibrului 
acido-bazic.

Tratamentul constă în folosirea 
imediată, pe cale parenterală, a 
borogluconatului de calciu (inj.i. v. 
sol. 20 la sută), gluconat de cal
ciu asociat cu novalgin (inj. 1. v. și 
1. m. sol. 50 la sută), fosfat diso- 
dic (inj. i.v.), asociat cu sulfat de 
magneziu sol. saturată (inj. s.c.), co
feină etc. Pentru combaterea ex
citațiilor nervoase se va folosi clo- 
ralhidratul (inj. i.v.), bromura de 
sodiu sau potasiu (de 2—3 ori pe 
zi timp de 4—5 zile), vitamina Bt 
(inj. i.m.), soluție de zahăr (per os 
cu sonda) etc.

Pentru prevenirea stressului'îna
inte cu 2—3 zile de transport se re
comandă ca animalele să fie scoase 
de la năsunat și hrănite treptat, 
cu furajele pe care le vor avea Ia 
dispoziție în timpul transportului. 
Se recomandă, de asemenea, res
pectarea cu strictețe a spațiului 
ce trebuie renartizat fiecărui ani
mal în vehiculul de transport, după 
specie și categorie : (boi peste 
600 kg — 2,1—2,7 mp ; boi sub 
600 kg — 1,90—2.1 mp ; vaci — 
1,5—1,9 mp ; minzați — 1—1,2 mp; 
oi și capre — 0,75—1 mp.; grăsuni 
— 0,5—0,7 mp. ; porci grași — 1— 
1,2 mp. și cabaline — 2,5—3 mn.).

Carnea rezultată din sacrificări 
de necesitate, corespunzătoare or
ganoleptic, poate fi dată în consum. 
Confiscări și aprecieri deosebite 
se fac in cazul în care animalele 
au fost intoxicate cu diverse sub
stanțe chimice, sau cînd au fost 
narcotizate pentru calmarea stări
lor de agitație.

Dr. M. RÂPEANU
Laboratorul central de control 
sanitar-veterinar al alimentelor 
și furajelor București



Cînd condițiile naturale sînt asemănătoare celor de la I.A.S. Moscu, județul Ilfov, rentabilitatea creșterii palmipedelor nu poate fi 
pusă sub semnul nici unei îndoieli

ÎN ACȚIUNEA DE INCUBAȚIE

DISPROPORȚII ÎNTRE
PLAN Șl REALIZÂRI

La data recensămîntului din 3 ianuarie a.c. cooperativele agricole dețineau 
4 123 763 de păsări. Pentru sporirea numărului de păsări-matcă, mult prea redus 
față de posibilitățile reale existente în aceste unități, cît și pentru creșterea consi
derabilă a producției de carne și ouă, s-a prevăzut ca in 1969, în cooperativele 
agricole să se difuzeze un număr de 18 750 000 de pui, iar pentru gospodăriile 
personale ale membrilor cooperatori — 30 000 000 de pui. Ne aflăm aproape de 
lumătatea anului și constatăm că pînă în prezent, în cooperativele agricole nu 
s-au. difuzat decît 10 300 000 de pui, adică 55 la sută din planul care trebuia reali
zat integral în semestrul I, iar din numărul de pui destinați membrilor cooperatori 
abia 15 la sută. In căutarea explicațiilor acestei stări de lucruri ne-am adresat 
dr. STELIANA STOICESCU, specialistă cu problemele de resort în Consiliul Supe
rior al Agriculturii, pe care am rugat-o să se refere mai întîi la baza materială 
asigurată în vederea realizării acestor sarcini.

— în primul rind, a început interlo
cutoarea, cooperativele agricole, care dis
pun de o rețea proprie de incubație cu 
o capacitate de 5 730 000 de locuri pe 
serie, au fost îndrumate să ia din timp 
măsuri pentru amenajarea stațiilor de 
incubație și completarea aparaturii și 
utilajelor necesare, astfel încît acestea 
să poată intra în funcțiune încă din pri
mele zile ale anului. Pentru aprovizio
narea cu ouă a stațiilor de incubație, 
cooperativele agricole și-au prevăzut în 
plan organizarea de ferme de reproduc
ție îndemne la boli transmisibile prin em
brioni.

Prin grija Consiliului Superior al A- 
griculturii, acestor unități li s-au furni
zat ouă de incubație și pui de o zi din 
fermele întreprinderilor agricole de stat 
și stațiunile Institutului de cercetări 
zootehnice, material avicol de calitate 
superioară, bază certă de plecare pentru 
formarea mătcii de reproducție. S-a a- 
tras în mod deosebit atenția direcțiilor 
agricole județene ca paralel cu îndruma
rea permanentă a acestor unități, în
treaga producție de ouă, pe bază de gra
fice, să fie dirijată către stațiile de in
cubație. Pentru completarea necesarului 
de ouă, mai ales pentru județele care, 
conform planului, nu dispuneau de sufi
ciente ferme avicole de reproducție, in 
acest an s-au repartizat peste 4 mili
oane de ouă din stațiunile experimentale 
ale I.C.C.A. și un însemnat număr de 
pui din cadrul I.A.S.

Controlul producției animale
în cadrul redacției revistelor a- 

gricole, un colectiv de specialiști de 
la Centrul republican de selecție a 
animalelor a publicat recent lucra
rea privind rezultatele controlului 
producției animale pe anii 1966- 
1967. In prima parte a lucrării, care 
marchează trecerea la forme noi, 
științifice în organizarea acțiunilor 
de ameliorare, colectivul de autori 
prezintă sintetic, în dinamică, sub 
formă de tabele și grafice, efectivele 
de animale cuprinse în controlul o- 
ficial și principalii indici medii de 
producție realizați pe parcursul a- 
nilor de la începutul activității cen
trelor de selecție și pînă la finele 
anului 1967. In partea a doua a lu
crării, tot sub formă de tabele și 
grafice, sînt prezentate rezultatele 
controlului efectuat în anii 1966 și 
1967 pe specii, rase și sectoare de 
proprietate. Numărul cel mai mare 
de animale supuse controlului se în

— Din situația existentă reiese că pro
centul de realizare a planului de incuba
ție, de 55 la sută pe țară, ascunde, de 
fapt, disproporții în privința modului în 
care s-au achitat de această sarcină di
ferite județe. In timp ce în județe cu 
sarcini mari în privința creșterii puilor, 
ca Brăila — 1,11 milioane, Constanța — 
1,83 milioane. Ilfov — 1,5 milioane, s-au 
realizat și difuzat între 72 și 87 la sută 
din numărul puilor prevăzuți în plan, 
în altele ca Botoșani, Gorj, Mureș, Su
ceava, Vrancea, Mehedinți care sînt pre
văzute cu un număr destul de mic de 
pui, stadiul de realizarea sarcinilor pri
vind incubația este cu totul necorespun
zător. Cît privește difuzarea puilor pen
tru gospodăriile personale ale membri
lor cooperatori, în județele Mehedinți, 
Teleorman, Tulcea, Olt, lași, Dolj, Buzău 
și Argeș s-au difuzat sub 5 la sută din 
numărul puilor planificați. Căror cauze 
se datoresc aceste rămîneri în urmă ?

— Deși nu explică în totalitate nerea- 
lizările, una din cauzele principale a 
constituit-o prelungirea neașteptată a se
zonului rece. Din aceste motive, în 
multe unități, puii nu au putut fi trans
ferați din puiernițe în alte adăposturi 
pentru a putea face loc seriilor urmă
toare. Fără îndoială este vorba și de o 
lipsă de corelare a spațiilor de cazare 
cu efectivele de păsări planificate. O 
altă cauză a constituit-o lipsa de furaje 
și, în special, de concentrate. Pe de o 
parte, aceasta a determinat o furajare 

registrează în anul 1967 cînd, datorită 
bazei tehnico-materiale asigurate și 
a condițiilor create de către Consili
ul Superior al Agriculturii, față de 
primii ani de control s-a înregistrat 
o creștere de aproape 10 ori la 
taurine, de peste 4 ori la o- 
vine și de aproape 2 ori la por
cine. Este evident că ponderea in 
cadrul efectivelor controlate o dețin 
stațiunile experimentale ale I.C.C.A. 
și fermele zootehnice din cadrul 
I.A.S. Vna din cele mai importante 
concluzii ce se pot trage din lectu
ra lucrării este aceea că, în cadrul 
fiecărei specii și rase de animale 
există efective cu însușiri valorase, 
suficiente pentru a constitui o bază 
de plecare in înființarea fermelor de 
elită și de înmulțire care să producă 
și să livreze, în totalitate, reprodu
cătorii masculi necesari unităților 
agricole socialiste. 

defectuoasă a găinilor de reproducție și, 
pe de altă parte, o reținere a multor uni
tăți de a crește păsări, fără a avea asi
gurate furaje concentrate. Principala ex
plicație rămîne însă lipsa ouălor pentru 
incubație. Oricîte repartiții am face pe 
plan central, această problemă nu va 
putea fi rezolvată pînă cînd, în fiecare 
|udeț, prin grija organelor agricole lo
cale, nu se va rezolva problema organi
zării fermelor avicole de reproducție, 
care să furnizeze cantitatea de ouă ne
cesară pentru incubație. Numai așa s-a 
rezolvat problema în județele care în 
momentul de față se află într-un stadiu 
avansat cu incubația și, în special în 
Constanța, care și-a îndeplinit sarcinile 
în mod exemplar.

— Probabil ca, această rămînere în 
urmă a determinat luarea unor masuri 
operative, atît la nivelul Consiliului Su
perior al Agriculturii, cît și la cel al 
direcțiilor agricole județe.

— Pentru îmbunătățirea situației, în 
momentul de față urmărim folosirea in
tegrală a capacității de incubație exis
tentă în cooperativele agricole, aprovi
zionarea operativă a centrelor de incu
bație cu ouă de calitate. In vederea spri
jinirii județelor deficitare, se va apela 
la cele ce sînt pe punctul de ași realiza 
planul de pui de o zi și care au disponi
bilități de ouă de reproducție, sau chiar 
de capacități de incubație. Se va apela, 
de asemenea, în funcție de caz, la spri
jinul întreprinderilor agricole de stat și 
al stațiunilor experimentale ale I.C.C.A. 
Folosind experiența pozitivă a unui nu
măr destul de mare de cooperative vom 
intensifica în acest an acțiunea de concen
trare a efectivelor de păsări în unitățile 
care dispun de cele mai favorabile con
diții.

— Față de situația existentă, problema 
prevenirii, reducerii și chiar a lichidării 
modalităților capătă o importanță deose
bită. Ce se întreprinde pe această linie ?

— în comparație cu anii trecuți, în 
acest an mortalitățile la păsări au fost 
mai reduse. In primul trimestru, ele s-au 
cifrat la 10,6 la sută. Pentru evitarea 
pierderilor, atenția noastră se va în
drepta în primul rînd spre îngrijirea și 
furajarea corespunzătoare a puilor. în 
hrana acestora, pe lîngă nutrețurile con
centrate și proteice, pentru completarea 
necesarului de vitamine și microele- 
mente, se vor introduce premixurile vi- 
tamino-minerale repartizate unităților 
prin grija Uniunii Naționale a Coopera
tivelor Agricole de Producție. In lunile 
calde, tineretul aviar va fi scos în ta
bere de vară, în cotețe mobile, după ce, 
în prealabil, vor fi efectuate vaccinările 
antipestoase și dehelmintizările. Astfel 
halele rămase libere vor putea fi folo
site pentru creșterea altor serii de pui.

Realizarea planului de incubație și, deci, 
a efectivelor de păsări, impune luarea 
unor măsuri operative și eficiente. Ne 
propunem ca, în numerele viitoare, să ur
mărim modul în care se acționează pen
tru recuperarea nerealizărilor și să pu
blicăm relatări, în special din județele 
în care creșterea păsărilor mai ocupă 
încă locul de cenușăreasă. Așteptăm, 
totodată, din partea cititorilor, articole în 
care să-și exprime opiniile, sugestiile și 
propunerile pe care le au de făcut pentru 
dezvoltarea continuă a aviculturiu

Ing. Lucian ROȘCĂ

Colțul 
apicultorului

PERSPECTIVE 

LARGI ÎN 

UTILIZAREA 

POLENULUI

Numeroși practicieni șî cerce
tători din diferite țări au studiat, 
încă din cele mai vechi timpuri, 
activitatea și felul de organizare 
a albinelor, contribuția lor la 
polenizarea plantelor. In ultimii 
ani s-a studiat și polenul diferite
lor plante, care s-a dovedit a fi 
un foarte bun medicament, întă
ritor și stimulator al funcțiilor 
vitale.

Ideea tratamentului cu polen 
a unor boli se spune că ar aparți
ne unui feroviar suedez, al cărui 
tată era agricultor și avea foarte 
multe cunoștințe practice și știin
țifice în domeniul apiculturiL 
Consumînd, la micul dejun, anu
mite cantități de polen el s-a 
simțit mult reconfortat. A început 
apoi să hrănească cu polen și 
unele familii de albine. După 
cîtva timp, a observat că albinele 
au devenit mai mari, mai puter
nice și au început să producă mai 
multă miere decît celelalte, că
rora nu li s-a administrat polen.

Analizele efectuate au arătat că 
grăunțele de polen conțin hor
moni, vitamine și aminoacizj —- 
acid ribonucleic și chiar un com
ponent al acidului dezoxiribonu- 
cleic. In Suedia, s-a obținut re
cent un extras medicinal din po
len. Deși puțin experimentat, el 
se utilizează în combaterea dife
ritelor boli cronice și a inflama- 
țiilor, la care antibioticele și sul- 
famidele nu dau rezultate satis
făcătoare, In anul 1960, medicul 
suedez Janssem, de la Universi
tatea „Lund* a constatat că po
lenul are un efect favorabil în 
cazurile de inflamație a prostatei, 
în infecții etc. Noul medicament 
a dat rezultate excelente în tra
tamentul cefaleei, ca tonic, și in 
special în înlăturarea oboselii.

Unii medici au constatat ame
liorări serioase și în maladii 
grave, ca hepatite, comoții cere
brale, bronșite și chiar în sclero
ză, în cazul în care se consumă 
în mod regulat (25—35 zile) polen 
adunat de albine de la diferite 
plante, pomi sau arbori.

Cazul cel mai senzațional este 
cel al vindecării tinerei daneze 
Ita Elmgard, căreia toți medicii 
ii prevedeau un sfîrșit apropiat 
Ea suferea de o infecție puternică 
la creier, din care cauză — pier* 
zîndu-și treptat simțurile — de
venise surdo-mută și oarbă. Se 
spune că, în urma unor injecții 
cu extract de polen, ea și-a recă
pătat toate simțurile.

Se pare însă că polenul unor 
flori de plante dăunează organis
mului. Din acest motiv, ar fi ne
cesar să se studieze polenul dife
ritelor plante sau arbuști și com
poziția lut Este cunoscut faptul 
că albinele au o predilecție deo
sebită pentru anumite plante, ea 
lucerna, trifoiul, floarea-soarelui 
etc. și că amelioratorii au selecțio
nat familii de albine care mani
festă o atracție deosebită pentru 
diferite categorii de polen.

Consider că, fără a emite pre
tenția unei pledoarii documentate 
în legătură cu perspectivele utili
zării polenului, cele cîteva consi
derații prezentate sînt în măsură 
să trezească un anumit interes 
pentru studiul valorificării supe
rioare a acestui prețios produs.

îng. Eugeniu LUBAN
apicultor



Masă 
rotundă

____________________________________

PREZENT Șl PERSPECTIVĂ ÎN ACTIVITATEA

CASEI AGRONOMULUI
La discuție au iuat parte:
Ing. Ion CIOLCA și ing. Dinu PROCA de la Direcția generală a învăță- 
rnîntului și propagandei din Consiliul Superior al Agriculturii, ing. Mihai 
DINU, directorul Casei centrale â agronomului, ing. Petre CRISTEA, di
rectorul Casei agronomului a județului Cluj, ing. Cornel CHIOREAN, di
rectorul Casei agronomului a județului Timiș, ing. Valentin KERESZTEȘ. 
directorul Casei agronomului a județului Sălaj, ing. Petre ROMAȘCANU, 
de la cooperativa agricolă din Luncani, și ing. Dorel FODOR de la coope
rativa agricolă din Valea Florilor, județul Cluj.

Năvalnic, sufocant chiar, ritmul în 
care științele îți primenesc ți îți am
plifica zestrea de cunoțtințe re
clamă forme ți modalități cît mai 
adecvate pentru propagarea noi
lor cuceriri, pentru valorificarea 
acestora în procesul de producere 
a bunurilor materiale. In agricul
tură, ramură de producție ale că
rei aspirații spre progres sînt așe
zate pe temeiurile unor științe azi 
dintre cele mai dinamice — chi
mie,. genetică etc. — nevoia difu
zării și generalizării în producție a 
rezultatelor științei si tehnicii a-
zării ți generalizării în producție a 
rezultatelor științei și tehnicii a- 
vansate este cu atît mai acută. 
Casele agronomului sînt instituții 
create anume pentru a înlesni, 
prin continua perfecționare a pregă
tirii cadrelor, pătrunderea în marea 
producție a rezultatelor cercetării, 
a noilor tehnologii și metode de 

| muncă. Care este în momentul de 
față locul caselor agronomului în 
agricultura județelor ? în ce măsură 
reușesc ele să-și îndeplinească rolul 
de mediator între cercetare și pro- 

Ce probleme actuale ți de 
viitor ridică activitatea acestor insti
tuții ale propagandei tehnice agri
cole ? Sînt cîteva din chestiunile 
care au făcut obiectul discuției pe 
care redacția revistei noastre, îm
preună cu Direcția generală a învă- 
fomintului și propagandei din Con
siliul Superior al Agriculturii a orga- 
mzat-o zilele trecute la Casa agro
nomului din Cluj.

a-

I. CIOLCA : Scopul pentru care au rost create casele agronomului este în general cunoscut. II precizează limpede însuși regulamentul de funcțio-. nare a acestor instituții. Ele au menirea, în principal, de a se ocupa de îmbunătățirea pregătirii cadrelor, de a asigura un grad sporit de calificare lucrătorilor din agricultură, de a-i ajuta să-și însușească și să aplice în practică tot ceea ce este nou și „ .vansat în tehnica agricolă. Ar fi de dorit ca în cadrul discuției noastre să conturăm mai precis locul pe care instituția respectivă trebuie să îl ocupe în agricultura județelor, să ne referim la fflria preocupărilor actuale și de perspectivă ale casei agronomului, jalo- nînd pe cit posibil principalele coordonate pe care aceasta va trebui să-și desfășoare activitatea în viitor.
M. DINU : Mai întîi o remarcă : cu titlul de mîndrie de breaslă și, dacă vreți, chiar națională. Mi-a fost dat nu o dată să-i aud pe anumiți specialiști străini făcînd aprecieri elogioase cu privire la existența în țara noastră « caselor agronomului. Ca agronom, sincer să fiu, lucrul acesta m-a bucurat mult. Ca director al unei astfel de instituții mi-am pus însă adesea întrebarea ! sînt oare la ora actuală casele a- gronomului ceea ce în mod firesc ar trebui să fie î Departe de mine gîndul de a subestima activitatea de pînă acum a acestor instituții. Dimpotrivă. Cred că fiecare dintre noi, cei care lucrăm de mai mult timp în acest sector, poate veni cu cifre și fapte concludente care să dovedească volumul și eficiența muncii de propagandă tehnică desfășurată prin casele agronomului. Totuși, o simplă răsfoire a dărilor de seamă privind activitatea acestora pe anul trecut și pe primul trimestru din acest an ne poate duce la concluzia că, în multe județe, atît conținutul cît și volumul acțiunilor de propagandă întreprinse prin casele agronomului nu dau satisfacție Numărul instruirilor organizate este redus, tematica cursurilor — adesea limitată — se constată destul dc multe 

perioade de goluri în activitate. Să nu mai vorbim de faptul că în unele județe — Sibiu și Harghita — caselor agronomului nu le-a fost găsit măcar un sediu. Or, în concepția noastră, casa agronomului trebuie să constituie un centru puternic al propagandei tehnice pentru întreaga agricultură a județului.
P. CRISTEA: Aceasta depinde în primul rînd de înțelegerea și de sprijinul pe care îl acordă forurile județene competente. în ce ne privește, putem spune, fără a fi suspectați de lipsă de modestie, că am reușit să transformăm casa agronomului într-un asemenea centru județean unic al propagandei tehnice agricole. Casa agronomului Cluj polarizează în prezent mai toate acțiunile care vizează promovarea noului, pregătirea profesională a specialiștilor și a celorlalte cadre din agricultură. Este vorba atît de instruirea de scurtă sau mai lungă durată, cît și de schimburi de experiență, documentare curentă, tipărituri, organizarea și îndrumarea laboratoarelor agricole și a cîmpurilor demonstrative și altele.
C. CHIOREAN :Iar stau lucrurile și la noi, șoara. Dar, de ce n-am recunoaște-o, ca și la Cluj de altfel, un important atuu pentru reușita acțiunilor noastre de propagandă' . îl constituie existența în cuprinsul județului a unor instituții de învățămînt superior și de cercetare agricolă. Găsesc că ceea ce ar trebui să ne preocupe mai mult în actuala etapă este diversificarea formelor de propagandă tehnică, astfel încît poată fi sprijinite și județele eu posibilități mai puține.
V. KERESZTEȘ : Intr-adevăr, ca să vorbim în limbaj de specialitate, nu toate casele agronomului au șansa de a fi „amplasate pe cernoziom'. Sînt unele, printre care și a noastră, care, cu tot sprijinul ce li se acordă, obțin rezultate mai sărăcuțe, întocmai recoltelor de pe podzoluri. La noi, în județul Sălaj, nu sînt unități de cercetare

în linii mari, simi-la Timi-

să

Lăsăm cititorilor plăcerea de a aprecia arhitectura Casei agronomufui din Craiova, prezentată în imaginea de față.

posibilitatea organizării

unde să organizăm vizite, să solicităm lectori de înaltă competență. Ce-i drept, la nevoie apelăm la județele vecine și ni se răspunde de regulă cu solicitudine. Dacă lucrul acesta s-ar face însă într-un cadru organizat...Redacția: Practic, ce s-ar putea face ?
C. CHIOREAN : Mă gîndesc, bunăoară, ca, îndeosebi pentru specialiști, care după părerea mea beneficiază și așa într-o insuficientă măsură de acțiunile de propagandă întreprinse, să se organizeze pe zone, la casele agronomului din marile centre universitare, cursuri de o mai lungă durată, într-un anumit domeniu. Beneficiind de lectori dintre cei mai buni și existînd unor vizite în institute și stațiuni experimentale, eficiența unor asemenea acțiuni ar fi maximă.
P. ROMAȘCANU : Ca practician, mă raliez acestei păreri. Noi, specialiștii din unitățile de producție avem, în general, mai puține posibilități de documentare, de punere la curent cu noutățile. Asemenea cursuri, asemenea vizite, organizate însă, așa cum s-a spus, pe o perioadă ceva mai lungă, ar înlătura această lacună. Vă voi reține atenția cu două exemple. Cu cîțiva ani în urmă, la un instructaj de acest gen organizat la Casa agronomului din Cluj, am aflat de existența și de modul de utilizare a biostimulatorului numit fol- cisteina Oeriu P. Chiar în anul respectiv, în cadrul laboratorului agricol din cooperativă, am organizat loturi comparative pentru a ne convinge de eficiența produsului respectiv. Asigu- rindu-ne un spor de producție de 14— 15 la sută, am extins apoi an de an folosirea biostimulatorului amintit Ia cultura porumbului. Tot în cadrul unei asemenea acțiuni organizată de casa agronomului, anul trecut am aflat, la stațiunea experimentală Cluj, de o metodă pe cît de simplă pe atît de eficientă de combatere a buruienilor din plantațiile de rădăcinoase. Și anume, prin folosirea ca erbicid a petrolului lampant. Am folosit-o în această primăvară și dă rezultate excelente. De aceea, îmi exprim părerea că una din îndatoririle principale ale casei agronomului ar trebui să fie tocmai de a pune în contact producția cercetarea, de a face această aceea cu punte între cele două sectoare și, în ultimă instanță, de a contribui la generalizarea în producție a rezultatelor cercetării.
I. CIOLCA : De bună seamă că legătura dintre cercetarea științifică și producție poate fi realizată cel mai bine prin casa agronomului. Preluarea recomandărilor , prelucrarea lor împreună cu specialiștii din producție și organizarea loturilor demonstrative nu pot ieși din sfera activității acestei instituții. Dar, această acțiune pre-

maseisupune efort și sprijin din partea direcțiilor agricole. Nu poate fi promovată cu succes în producție o metodă nouă, fără a o demonstra de cooperatori, fără a-i convinge pe aceștia de rezultatele bune ce se pot obține.Este surprinzător însă ritmul încet în care se organizează astfel de loturi în cooperativele agricole.
D. FODOR: Sîntem deci, într-un consens unanim. într-o agricultură a- vansată, legătura specialiștilor din unitatea de producție cu rețeaua de stațiuni experimentale trebuie să fie CțL mai intimă. Din păcate, acțiunile f’c . urmăresc acest obiectiv, chiar aicîcții noi, la Cluj, sînt puține față de posiu bilități.
I. CIOLCA : Intr-adevăr, către acest gen de acțiuni bazate pe instruire teoretică și vizite de studii la institute și stațiuni experimentale ar trebui să ne orientăm mai mult. E nevoie, de asemenea, să fie valorificat mai bine, prin acțiunile întreprinse de casele a- gronomului bogatul material documentar cu care se întorc de la specializările făcute în străinătate diferiți specialiști. Solicitarea acestora pentru ținerea unor prelegeri, însoțite de proiecții și de prezentarea altor nateria- le documentare, constituie o sursă inepuizabilă de difuzare a noului.
P. CRISTEA : Aș vrea să amintesc că, tot în vederea diversificării formelor de propagandă tehnică și a adoptării celor mai potrivite dintre acestea, noi am organizat unele sondaje, pe bază de chestionare scrise. Datele obținute, prelucrate, ne ajută să ne orientăm mai bine activitatea. De pildă, în ultima vreme am trecut la elaborarea unor caiete selective, de noutăți științifice, care servesc la documentarea curentă a specialiștilor.
C. CHIOREAN : Fiindcă veni vorba de documentare curentă, aș sugera ideea că inginerilor și celorlalți specialiști din agricultură să le fie lărgit accesul la casele agronomului, chiar și atunci cînd nu se desfășoară acțiuni organizate. De ce, de pildă, în unele zile cînd muncile agricole nu-1 solicita pe inginer, acesta n-ar putea veni la casa agromonului pentru a se documenta într-o anumită problemă, a se pune la punct în legătură cu folosi- rea unor metode și tehnologii noi ?
M. DINU; La casa centrală a agronomului o asemenea practică există. Adesea vin la noi specialiști din u- nități oare, beneficiind de fondul de documentare, de laboratorul existent, aprofundează anumite teme. Aș vrea să relev însă că pentru a putea face față solicitărilor, casele agronomului trebuie să aibă biblioteci tehnice bine puse la punct, încadrate cu documentariști.
D. FODOR : în afară de bibliotecă,
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F Puntea între știință și 
practică

F Forme diversificate în 
activitatea de propa
gandă tehnică

F Conținut și continuitate
F Cînd ai neșansa de a fi 

situat pe... podzol
udicioasă corelare in- 
erdepartamentală

F Metodistul — mai bine 
conturat sub aspectul 
îndatoririlor

f V Sprijin și dotări strict 
necesare

consider ca absolut necesară fiecărei case a agronomului o filmotecă. Și, poate că n-ar fi lipsit de interes dacă s-ar studia posibilitatea trecerii în totalitate a filmului agricol din rețeaua județeană cinematografică în cea a caselor agronomului. Se știu doar greutățile care se întîmpină în privința utilizării acestui mijloc modern de propagandă tehnică, îndeosebi pentru cursurile a- grozootehnice.
D. PROCA : Apropo de învățămîntul agroozotehnic, latură a propagandei tehnice agricole care a intrat de curînd în răspunderea caselor agronomului, aș dori să spun și eu cîteva lucruri. Se pare că, la ora actuală, forma învăță- mîntului cu durata de trei ani este depășită. Mai toți lucrătorii din agricultură au trecut prin ea și este nevoie să găsim modalități noi pentru ridicarea calificării țăranilor cooperatori și a muncitorilor din unitățile agricole de stat. Și încă ceva. Vorbim mult de loturi demonstrative și experimentale, de laboratorul agricol. Părerea mea este că temele abordate de acestea sînt în general minore. Ar trebui mai mult ajutați specialiștii din unități în stabilirea tematicii, în organizarea loturilor. Și, în plus, pentru ca rezultatele obținute pe aceste loturi, uneori destul de interesante, să nu ră- mînă în anonimat, consider că e bine ca la casele agronomului să se analizeze aceste rezultate. Și n-ar fi rău dacă une- .le din aceste referate ar fi prezentate chiar in sesiunile științifice ale Stațiilor sau institutelor de cercetări.
C. CHIOREAN: Prin remarca făcută cu privire la loturile demonstrative și experimentale ați pus mîna pe o rană. Și anume pe aceea că nu toate casele agronomului au inginer metodist, iar în multe cazuri, chiar dacă au, acesta se ocupă de cu totul alte probleme decît de organizarea și coordonarea activității laboratoarelor agricole. Or, sarcina principală a metodistului, aceasta trebuie să fie. Conturînd mai bine îndatoririi lui, să-i creăm, în același timp, și posibilitatea de a se dedica activității respective.

• Redacția : S-a vorbit mult de activitățile pentru specialiști. Ce probleme ridică îmbunătățirea calificării, prin casele agronomului, a cadrelor de nivel mediu și inferior ?
I. CIOLCA: Nu aș vrea să reiasă că această instituție trebuie să fie numai la dispoziția cadrelor cu pregătire superioară. în unitățile de producție, a- gronomul, zootehnistul sau medicul veterinar lucrează cu tehnicieni, brigadieri,creescători de animale etc., care aplică nemijlocit în procesul de producție o metodă sau alta. Aplicarea corectă a unei tehnologii noi solicită din partea acestora competență, cunoaștere temeinică. Pregătirea acestor cadre nu poate fi realizată în condiții mai bune decît Ia casa agronomului. De altfel, formarea cadrelor respective constituie tot un sprijin dat specialistului cu pregătire superioară, care va putea, în felul acesta, să aplice corect o metodă sau un procedeu tehnic nou.
P. CRISTEA: în general, se poate spune că o bună parte din acțiunile întreprinse prin casele agronomului pri

vesc mai cu seamă cadrele cu pregătire mai slabă. Sînt instruiți legumicultori, crescători de anifnale, pomicultori, viticultori, cei care lucrează la irigații etc. Consider însă că, cel puțin în ce ne privește, și cred că și in Celelalte județe lucrurile nu stau mai bine, ne-am preocupat cu totul insuficient de cadrele tehnice cu pregătire medie. Acțiuni speciale dedicate lor nu au fost organizate. Și, chiar dacă unii din ei au participat ia unele instruiri, în calitate de brigadieri, alături de cooperatorii fără pregătire, tematica acestor cursuri n-a fost de natură să-i satisfacă. De altfel, aceste greutăți țin de neclaritatea care persistă încă în legătură cu locul tehnicianului în agricultura noastră.
P. ROMAȘCANU t Consider că se face o mare greșeală în privința folosirii acestor tineri, greșeală pe care noi, specialiștii din unitățile de producție, o resimțim. Ar trebui ca, măcar casele agronomului să șe ocupe de îmbunătățirea pregătirii și de călirea lor ca oameni de specialitate.
D. PROCA: Mi-aș permite și eu o remarcă referitoare la acțiunile ce se întreprind pentru pregătirea cadrelor de nivel mediu și inferior. Departamentele mecanizării și întreprinderilor agricole de stat intenționează să-și organizeze centre proprii de instruire. Uniunea Națională a Cooperativelor Agricole de Producție inițiază și ea asemenea acțiuni. Or ar fi bine ca toate aceste acțiuni, care vizează latura tehnică a pregătirii, să fie organizate prin casa agronomului, imprimînd în felul acesta propagandei tehnice a- agricole un caracter unitar. Aceasta presupune însă ca, la nivel de județ, casa agronomului să-și fundamenteze planul

Discuțiile purtate la masa rotundă au subliniat, în mod pregnant, ideea 
unificării pe plan județean, prin casa agronomului, a întregii activități 
de propagandă tehnică agricolă. Tn acest sens, a fost relevată necesitatea ca 
organele agricole județene să privească dintr-un unghi corespunzător 
această activitate, nu ca pe un mijloc de popularizare a unor succese, ci ca 
pe o pîrghîe dintre cele mai importante de generalizare a noului și a expe
rienței înaintate. S-a evidențiat, de asemenea, nevoia unei judicioase eșa
lonări a acțiunilor de propagandă desfășurate prin casele agronomului, 
astfel îneît să se asigure o continuitate în activitatea lor. Totodată, în 
vederea diversificării formelor de activitate și a îmbunătățirii conținu
tului acestora a reieșit că este necesar să se întărească legătura cu unită
țile de învățămînt superior și de cercetare, să se extindă aria preocupă
rilor caselor agronomului în domenii încă insuficient valorificate, cum 
ar fi, de pildă, mișcarea de inovații și raționalizări din unitățile agricole.
Firește, problemele care privesc propaganda tehnică agricolă sînt complexe 

și n-au putut fi abordate în totalitatea lor în cadrul discuției noastre. De 
aceea, pentru evidențierea și elucidarea și a altor aspecte din acest vast 
domeniu, invităm pe cititorii noștri, organizatori sau beneficiari ai acțiu
nilor de propagandă tehnică agricolă, să-și spună părerile referitoare 
la tema care a făcut obiectul prezentei mese rotunde, să contribuie pe 
această cale Ia îmbunătățirea muncii în acest sector. Așteptăm deci opi
niile, propunerile și sugestiile dumneavoastră.

Specialiști oflați la un curs de instruire la Casa agronomului din 
Cluj, punîndu-se la punct în domeniul utilizării tehnicii de 
laborator.

de activitate pe larga consultare a tuturor factorilor care răspund de diferite sectoare ale agriculturii.
V. KERESZTEȘ: Și mai presupune ceva. Ca toate aceste instituții, îndeosebi cele nou constituite, să fie ajutate în mod mai substanțial de către direcția generală de resort din Consiliul Superior al Agriculturii și, fără îndoială, și de organele județene, atît sub aspectul organizării, al metodologiei aș zice, cît și sub cel material. O casă a agronomului fără un mijloc de transport, fără o bibliotecă bine pusă la punct, fără un laborator se înțelege că nu-și poate duce activitatea ia nivelul dorit.După cite îmi dau seama, avem în prezent destule case ale agronomului lipsite de dotările minime. Să nu mai vorbim de faptul că, în privința editării și multiplicării unor materiale de propagandă, sînt județe complet private de posibilități.

. C. CHIOREAN : în legătură cu tipăriturile ce se efectuează pe plan local, chiar și în județele unde există bază tehnică adecvată sînt mari greutăți. Așa se iace că lucrările, îndeosebi broșurile de popularizare, pliantele apar cu în- tîrziere și în condiții nu întotdeauna satisfăcătoare. Eu aș propune ca asemenea activități să se organizeze pe plan central.
D. PROCA : Intr-adevăr, lucrările de propagandă tehnică agricolă editate pe plan local suferă de o seamă de deficiențe în privința formei, a graficei și, uneori chiar, și a conținutului. E bine să găsim posibilitatea centralizării lor, și editării, fie prin Redacția revistelor agricole, fie prin Editura Agro-Silvică, pe bază de comenzi ferme.

Discuție consemnată 
de P. VOICULESCU

NOUTĂȚI

CERCETĂRI PRIVIND 
EXFOLIEREA CHIMICA 
LA TOMATE

Pentru cantitatea și calitatea pro
ducției de tomate din sere, o im
portantă deosebită are asigurarea 
unei mase vegetative optime. în 
această privință, un rol de seamă 
îl joacă înlăturarea la timp a frun
zelor de prisos, intr-un cuvint 
exfolierea.

La I.C.L.F. se întreprind în acest 
scop, pentru prima dată, unele 
experiențe interesante. Mai întîi, 
plantele de roșii sint tratate cu 
fosfor radioactiv pentru a se sta
bili, pe faze de vegetație, momen
tul optim cînd trebuie începută 
operația respectivă. Apoi, este în
cercată metoda chimică de exfo- 
liere, cu o soluție de elorat de 
potasiu, în diferite doze.

Față de ruperea frunzelor eu 
mina, folosirea mijloacelor chimice 
reprezintă avantaje incontestabile : 
se evită pe de o parte rănirile, prin 
care pot pătrunde diferite boli și 
dăunători, iar pe de alta, se asi
gură plantei cantități sporite de 
substanțe nutritive, care sînt di
rijate spre fructe, sporindu-se ast
fel producțiile la unitatea de su
prafață.

METODĂ NOUĂ PENTRU 
ÎNGRĂȘAREA MIEILOR

în cadrul fermei Mahîru de la
I. A.S. Giurgiu, județul Ilfov, au 
fost amenajate o serie de șoproane 
speciale destinate ingrășării miei
lor, in vederea exportului. în aceste 
șoproane mieii stau pe o pardo
seală executată din grătare de lemn, 
înălțate la circa 80 cm de la sol, 
eliminindu-se astfel necesitatea aș
ternutului și a evacuării zilnice 
a gunoiului.

Mieii rămîn în aceste șoproane 
pe tot ciclul de îngrășare, fura
jarea făcîndu-se cu lucernă masă 
verde pălită și furaje combinate, 
distribuite în ieslele laterale di
rect din remorci. Adăparea se 
asigură eu automate de tip flotor, 
construite în atelierele întreprinde
rii. în prezent, prin această me
todă, la I.A.S. Giurgiu sînt crescuți 
20 000 de berbecuți, livrarea lor 
fiind prevăzută la o greutate mi
nimă de 35 kg.

Metoda respectivă se aplică, în- 
cepînd din acest an, și în alte 
patru întreprinderi agricole de 
stat: Grabăț, județul Timiș, Do
robanți «i Cogealae, județul Con
stanța, Malu, județul Ialomița, și 
Dej, județul Cluj.

La Institutul 
de cercetări pentru 
economie agrară 

Sesiune festiva 
de referate și 
comunicări 
științifice

Institutul de cercetări pen
tru economie agrară organi
zează în zilele de 11 și 12 iu
nie a.c.» între orele 8 și 15, o 
sesiune festivă de referate și 
comunicări științifice. Tema
tica referatelor și comunică
rilor este axată pe următoa
rele grupe principale de pro
bleme : I. Agricultura și dez
voltarea economiei naționale;
II. Organizarea științifică a 
conducerii, producției și 
muncii în unitățile agricole 
de stat; III. Optimizarea acti
vității economice a coopera
tivelor agricole de producție ; 
IV. Modernizarea metodelor 
de cercetare științifică în eco- 
conomia agrară.

Lucrările sesiunii vor avea 
ioc în aula Institutului Cen
tral de Cercetări Agricole 
din București, Bulevardul 
Mărăști nr. 61.

Sînt invitați să ia parte cer
cetători științifici, cadre di
dactice, lucrători din dome
niul economic și al economiei 
agrare.



Sucursala Vaslui a Băncii agricole a întreprins nu de mult un studiu în 14 cooperative a- gricole din județ. Tema studiului: cantitățile de îngrășăminte chimice folosite în anii 1966—1968, în comparație cu cele primite în 1965 și influența folosirii lor a- supra producției. Unitățile în care s-a făcut a- naliza n-au fost alese la întîmplare ; direcția agricolă, uniunea cooperatistă. banca, au constatat în diverse ocazii neajunsuri serioase în modul cum erau folosite îngrășămintele la cooperativele cu pricina, concluziile analizei avînd drept scop curmarea a- cestor neajunsuri, schimbarea opticii păgubitoare dovedită de consiliile de conducere și de cadrele tehnice din cooperativele respective față de utilizarea îngrășămintelor. Sigur că numărul acestor unități nu este mare, în județ sînt în total 123 de cooperative agricole, dar aceasta nu poate constitui un motiv de liniște, de automulțumire pentru cei chemați să participe la îndreptarea lucrurilor.Am ținut să facem a- ceste precizări înainte de a relata lipsurile constatate, pentru că, surprinzător, există tendința la unii specialiști de la direcția agricolă de a răstălmăci concluziile stadiului. S-a spus: „Așa cum sînt prezentate faptele, analiza vrea să demonstreze că folosirea îngrășămintelor nu este eficientă, ba chiar ar dăuna creșterii producției 1“ Dar această apreciere fantezistă îste absolut nefondată, autorii analizei nu s-au gîndit nici un moment să demonstreze ceva atît de absurd !. Dimpotrivă, ei au încercat, și după părerea noastră au reușit în bună măsură, să arate că îngrășămin- tele chimice nu sînt o soluție miraculoasă pentru creșterea producției numai fiindcă ai dat bani pe ele și din cînd în cînd le mai împrăștii pe cîmp. Ei au prezentat lipsuri reale privind a- bandonarea prin gări a unor însemnate cantități de îngrășăminte, proasta conservare și folosire fără discernămînt și în perioade nepotrivite a altor importante cantități.

Așadar, despre ce este vorba în studiul întocmit ? . .Confruntînd dările de seamă s-a constatat, la cooperativa agricolă Grumezoaia, de exemplu, că în ultimii trei ani, unitatea a cumpărat, în medie, de 3,9 ori mai multe îngrășăminte chimice decît în 1965. Cu toate acestea, producțiile au fost mai mici, în aceeași ordine de referință ele repre- zentînd 70 la sută la grîu, 89 la sută la po-

nate; s-au planificat, anual, cîte trei-patru prașile, pentru ca în final să se constate că nu s-au executat nici măcar două — cum s-a întîmplat anul trecut cu porumbul, bunăoară.în alte unități, dintre cele care au făcut obiectul studiului, s-au obținut unele sporuri de producție în 1966— 1968, față de 1965, dar în comparație cu cantitățile de îngrășăminte primite sporurile de recoltă sînt extrem de
CONCLUZII 
JUDICIOASE Șl 
INTERPRETĂRI 
FANTEZISTE

Pe marginea unui studiu 
privind folosirea îngrășă
mintelor chimice

rumb, 74 la sută la floa- rea-soarelui. Sînt de lămurit aici două aspecte. Mai întîi, că zeci de tone de superfosfat și azotat de amoniu, deși cumpărate au rămas vreme îndelungată pe rampa gării, pînă s-au pietrificat. O parte din ele au fost, într-ade- văr, recuperate cantitativ și împrăștiate, dar este evident că multă substanță activă se pierduse, eficacitatea îngrășămintelor fiind în felul acesta simțitor diminuată. în al doilea rînd, repetăm un a- devăr arhicunoscut 1 îngrășămintele singure, nu fac minuni, nu sporesc producția, dacă celelalte măsuri agrotehnice, obligatorii, sînt neglijate. La cooperativa din Grumezoaia, lucrările de întreținere la prășitoare au rămas, în mod cronic, netermi-

mici. De exemplu, cooperativa agricolă Rîșe- ști a cumpărat de trei ori mai multe îngrășăminte, în medie, în ultimii trei ani, dar sporul mediu de producție, față de 1965, a fost la porumb doar de patru la sută și tot atît la floarea-soarelui. Aici au dăinuit aceleași neajunsuri în privința modului de folosire a îngrășămintelor și aplicarea complexului de lucrări agrotehnice. în plus, la majoritatea cooperativelor în care s-a întreprins studiul, au fost constatate serioase lipsuri la recoltarea culturilor, risipă și proastă depozitare a recoltei.Principalul neajuns despre care trebuie vorbit în legătură cu modul de folosire a îngrășămintelor privește a- bandonarea prin gări a unor însemnate canti

tăți. De aceea, cumpărarea azotatului, a su- perfosfatului etc. nu înseamnă implicit și folosirea cantităților cumpărate. Acest aspect deosebit de grav s-a desprins atît din lectura studiului, cît și din constatările noastre, în gara Bălteni, bunăoară, unde șeful stației căuta, cu o lună în urmă, să facă rost de un buldozer pentru a degaja rampa de îngrășămintele pietrificate ale mai multor cooperative, „uitate" acolo, cele mai multe, din toamna a- nului trecut. Două tone de azotat de amoniu cumpărate de cooperativa din Sîrbi au stat cinci luni pe rampa gării. în gara Bîrlad, au rămas timp de patru luni 15 tone de superfosfat aparținînd cooperativei agricole Frun- tișeni.în alte cazuri, îngrășămintele aduse în cooperativă stau cu anii nefolosite, de multe ori lăsate sub cerul liber. La cooperativa agricolă Banca, mai bine de doi ani, au rămas în ploaie și zăpadă 14 tone de sare potasică și 15 tone de azotat de amoniu, îngrășămintele sînt a- cum pietrificate, de nefolosit. Toate aceste u- nități fac parte din cele 14 unde sume însemnate cheltuite pe îngrășăminte chimice nu se reflectă în producții, decît în proporție extrem de mică. Și pentru că am amintit de cooperativa agricolă Banca, vom sublinia un fapt care accentuează gravitatea stărilor de lucruri despre care discutăm. în fiecare din unitățile menționate lucrează cîte unul sau doi ingineri, la Banca sînt chiar trei. Evident că fără a micșora răspunderile consiliilor de conducere ale cooperativelor, vinovate în mare măsură de asemenea lipsuri, nu poate fi trecută cu vederea munca deficitară a cadrelor tehnice al căror rol în aplicarea noului se face, sub acest aspect, prea puțin simțit.Așa încît, concluziile studiului întreprins de sucursala băncii, nu trebuie răstălmăcite fantezist, ci folosite pentru curmarea unui rău care păgubește cooperativele.
Teodor CERNEANU

TABEL
cu piese de schimb pentru ma
șini agricole, materiale și or
gane de a'amblare, fără mU^B 
re, pe care Uzinele de constrinl 
mașini agricole „7 Noiembrie^ 
Craiova le oferă spre vînzare

1. Colți pentru grebla cu tracțiune ani
mală GA. 2, 1, reper 1010002 — buc. 6 935 
a 24 lei/buc.

2. Roată lanț pentru depănușătorul mo
bil DM. 6, neprelucrate, reper 02.14.Z.10 — 
buc. 600 a 42 lei/buc.

3. Bandă de transport metal pentru to
cătoare T.M.S.6. M., reper 30.07, buc 50 a 
466 lei/buc.

4. Axe principale pentru tăvălugul ine
lar TI.5, 5, reper 1101. A, buc. 75 a 155 
lei/buc.

5. Pompe Alweiller de 3/4 țoii pentru 
remorca cisternă pe un ax RC. 1, 8, buc. 
154.

6. Garnituri piele pentru RBL. 4 Fp. și 
RC. 3,6, reper 060108, buc. 8 000 a 2 lei/buc.

Un mod de a irosi banii : îngrășăminte chimice lăsate 
bătaia ploilor. Aspectul de față vizează cooperativa agri
colă Cordun, județul Neamț.

Foto : C. DUMITRU
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REFLECȚII

Se poate 
măsura 
datoria 
profesională ?
în rîndurile de față ne propunem să 

facem cîteva considerații despre lucrăto
rii ogoarelor, despre acei oameni care, 
așa cum spune inginerul Marin TUDO- 
RAN, directorul I.A.S. Medgidia, nu fac 
altceva decît să se achite conștiincios 
de sarcinile încredințate. Dar, cît de 
mare este această datorie ? Ar fi incom
plet dacă s-ar determina prin volumul 
salariului sau prin cifrele de plan. Acea
sta deoarece mai totdeauna intervine 
un element care scapă sistemelor cla
sice de măsurători, șî anume nivelul 
conștiinței (profesionale șl civice) care 
încă nu se poate măsura cu nici un fel 
de Instrument.

Se exprimă, totuși, unele păreri. „Da
toria este atît de mare cît posibilitățile 
potențiale de pus în valoare, chiar mai 
mult, cît potențialul crescut, ca urmare a 
investițiilor de muncă vie și materiali
zată" — este de părere ing. C. STOI- 
CESCU. director al I.A.S. Ostrov județul 
Constanța.

Privind declarațiile menționate prin 
prisma rezultatelor obținute, în ultimii 
ani, de unitățile pe care le conduc res
pectivii directori, se constată o Identi
tate deplină între vorbe și fapte. I.A.S. 
Medgidia a realizat, într-un singur an 
(1968), un beneficiu de peste 54 milioane 
de lei, mai mult decît unități similare 
dintr-un întreg județ. La Ostrov s-a în
casat, în același timp, un beneficiu cu 
aproape 11 milioane de lei mai mare decît 
cel prevăzut inițial. Cifrele pot fi consi
derate aride, seci, dar ele au drept pie
destal munca unor colective de oameni, 
de-a lungul unui șir de ani.

„înțelegînd prin muncă nu un mod 
de a trece timpul, ci o datorie de onoare 
a fiecăruia dintre noi pentru creșterea 
puterii economice a țării, lucrătorii uni
tăților agricole de stat ialomițene au 
obținut rezultate la care, pe aceste me
leaguri, deabia dacă se visa cîndva — 
spunea ing. Ștefan ZAINEA, directorul 
trustului zonal I.A.S. Slobozia. Numai pe 
această bază — a înțelegerii în sensul cel 
mai deplin a celor două noțiuni, muncă 
și datorie, am putut realiza, în condițiile 
secetei de anul trecut, o producție medie 
de peste 3 000 kg de grîu la hectar".

Am desprins din discuțiile cu mai mulți 
lucrători ai întreprinderilor agricole de 
stat și o altă idee, anume că se impune 
cu necesitate eșalonarea, pe fundalul da
toriei generale, a obligațiilor ce ne revin 
în procesul continuu de dezvoltare pro

gresivă a societății. „Noi, declara ingine
rul Remus GALOȘ, directorul I.A.S. Blaj, 
am avut, în cadrul creșterii continue a 
rentabilității agriculturii de stat, datoria 
de a face imediat economică activitatea 
celor trei unități care compun acum în
treprinderea. Ele au pierdut în anul 
1967 peste trei milioane de lei, iar în anul 
1968, am trecut direct la beneficii".

Există însă și reversul situațiilor des
crise mai înainte. Adunare, oameni, care 
oricînd găsesc justificări pentru nereali- 
zările unităților în care lucrează. între- 
bînd, de pildă, în unele întreprinderi agri
cole de stat „de ce n-ați realizat planul 
de lapte ?“ am primit fel de fel de expli
cații, ca acestea : animalele nu-s bune, 
furajele sînt insuficiente și de proastă 
calitate. în schimb, nu s-a scos o vorbă 
despre munca de selecție și planul de 
montă și fătări, plan întocmit deobicei 
defectuos, despre vacile „pensionare" 
care sînt ținute în grajduri și nu fac 
altceva decît să mănînce.

Exemple de oameni și fapte de acest 
gen s-ar putea da multe, însă nu acest 
lucru ni se pare esențial. Altceva trebuie 
discutat și anume atitudinea unor astfel 
de oameni față de obligațiile pe care le 
au de îndeplinit, față de societatea noas
tră în plin progres. Sînt anumiți oameni 
care nu vor să țină pasul cu ritmul alert 
al dezvoltării economiei; alții — care 
susțin că „nu pot" să realizeze sarcinile 
ce le revin, deși acestea sînt judicios 
stabilite.

„De fapt nu pot înseamnă de cele mal 
multe ori nu sînt în stere — susține 
Gheorghe NEMȚUC, economistul șef al 
I.A.S. Iași.

într-un cuvînt, pregătirea profesională 
își spune cu tărie cuvîntul atunci cînd se 
exprimă acel „nu pot". Nu ești în stare 

să faci un anumit lucru, dar salariu pen
tru acesta îl iei. Dacă nu ești în stare, 
de ce ai primit postul ? Cum de nu ești 
în stare să conduci, conform principiilor 
unanim adoptate ale rentabilității, o fer
mă după ce ai terminat un institut de 
învățămînt superior ? Nu cumva în vre
mea studiilor, tocmai pregătirii profesio
nale ai acordat cea mai mică atenție ? 
Dar după repartizarea în producție, cum 
ți-ai ridicat nivelul profesional ? Sînt în
trebări care se pun de către oricine, cînd 
se constată asemenea lucruri.

Viața are, totuși, principiile ei după 
care se conduce și asemenea oameni, că
rora li se adresează astfel de întrebări, 
trecuți prin ciurul ei, vor cădea, vor fi 
depășiți de obligațiile pe care le-au ne
glijat la timpul respectiv.

Fără îndoială s-au ivit și situații cînd în 
unele posturi au fost încadrați oameni 
fără pregătirea necesară; Dar, fiecare, 
cunoscîndu-se, avea posibilitatea să spună 
că i se dă o „căciulă mai mare decît îi e 
capul". Aici trebuia să intervină onestita
tea celui în cauză, în sensul de a cere o 
muncă pe măsura posibilităților lui, de a 
nu ținti numai scaunul și, bineînțeles, sa
lariul socotind că, ulterior, pentru înde
plinirea sarcinilor, „mă voi descurca eu“.

Asemenea greșeli sînt plătite de pro
ducție, de unități și, în final, de econo
mia națională. De aceea, oricînd și ori
unde trebuie să primeze axioma : omul 
potrivit la locul potrivit". Atunci vom 
vorbi mai puțin despre datorii neînde
plinite și despre justificări în sprijinul 
nerealizărilor, și mai mult despre modul 
cum știu oamenii să contribuie la mersul 
înainte al societății.

S. CERCELARXI
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O DEVIZĂ A FIECĂREI UNITĂȚI AGRICOLE:

Nici un accident de muncă 
la lucrările de vară!

Modernizarea continuă a proceselor de muncă din agricultură pretinde din partea celor care se ocupă de conducerea, organizarea și controlul producției o grijă deosebită față de modul în care sînt folosite și mînuite mașinile și utilajele, astfel încît producerea de bunuri materiale să fie făcută fără pericol de accidentare.Aflîndu-ne în preajma declanșării lucrărilor de recoltat, operațiuni care în general pretind maximum de operativitate, angrenînd în desfășurarea lor un mare număr de mașini și tractoare, consiliile de administrație, comitetele de direcție, cu sprijinul comitetelor sindicatelor, trebuie să stabilească, odată cu măsurile de realizare a planului de producție și măsuri corespunzătoare în vederea asigurării celor mai bune condiții de muncă și de prevenire a accidentelor.Ca atare, în fiecare întreprindere este nevoie să se acorde importanța cuvenită pregătirii mașinilor din punct de vedere al protecției muncii, iar muncitorii să fie temeinic instruiți cu privire la regulile de tehnica securității muncii.Ca normă generală, mașinile agricole care sînt folosite la lucrările de recoltare, cum sînt combinele de cereale, presele mecanice de balotat paie și batozele. nu vor fi acceptate și declarate apte să poată intra în lucru de către comisiile interne de recepție decît dacă pe acestea există în stare bună toate dispozitivele și apărătorile de protecție. De asemenea, nu trebuie introduse în lucru acele mașini care nu au montai* apărătorile de la transmisiile cardanice.La presele P.M.T.-5 se va secționa apărătoarea de protecție de la înnodă- tor, în scopul evitării accidentelor ce pot avea loc în timp ce se supraveghează modul de funcționare a acestuia. Totodată, pentru a atrage permanent a- tenția mecanicilor agricoli în vederea evitării accidentelor pe combine, prese și batoze se va aplica la loc vizibil, cu ajutorul unui șablon, inscripția „Nu reglați și nu ungeți mașina în funcțiune'. Pe lîngă aceste măsuri, este necesar ca în unități să se organizeze ins

TOCMAI
PENTRU CĂ E

w „CAMPANIE"
La una din secțiile I.M.A. 

Poșta Cilnău, județul Buzău, 
mai precis la cea din comuna 
Mărăcineni, tractoriștii ne-au 
informat că, deseori, în 
timpul lucrărilor agricole, 
seara, după terminarea 
lucrului, obișnuiesc să 
meargă în grup la cinemato
graf, să citească la casa lor 
de cîmp ziarele, ori să dis
cute pe marginea cărților 
tehnice ce le sînt puse la 
dispoziție.

Explicația ?
► — E simplă, ne-a precizat

inginerul Gheorghe Rizea, 
directorul întreprinderii. Cu 
sprijinul nostru, comitetul 
sindicatului se îngrijește 
permanent de hrana sufle
tească — s-o numim așa —• 
a oamenilor din secții, în 
scopul ridicării nivelului de 
calificare profesională a fie
cărui mecanizator. In acest 
scop, comitetul sindicatului 
are în vedere în permanență 
asigurarea bibliotecilor de la 
secții cu reviste, ziare și lu
crări tehnice noi.

Numeroși mecanizatori — 
Alecu Vlad, șeful secției I 
Găvănești, și Constantin 
Draghia, mecanic în secția 
respectivă, Traian Stoie- 
nescu, șeful secției a Il-a de 
la Săgeata, pot fi deseori vă- 
zuți, în orele libere, consul- 

j tînd broșuri de specialitate 
ori citind ziarele și revistele 
sosite.

Și la I.M.A. Valul lui Tra
ian. județul Constanța, sînt 
asigurate biblioteci și aparate 
de radio la cele șapte secții 

truirea temeinică a mecanicilor agricoli, instruire care va fi urmată în mod obligatoriu de demonstrații practice.O atenție deosebită vor acorda specialiștii și comitetele sindicatelor activității comisiilor interne de recepțio- nare a reparațiilor, pentru ca întreaga gamă da mașini care participă la efectuarea lucrărilor de recoltat să nu aibă nici un fel de defecțiuni.Vom aminti, pe scurt, cîteva din regulile de protecție a muncii care se cuvin a fi respectate cu strictețe.La lucrările de recoltare cu combina, bunăoară, va trebui ca masa de tăiere să fie ridicată numai cu ajutorul dispozitivului de ridicare cu lanț sau cablu, știut fiind că ridicarea sau coborîrea manuală a acesteia creează pericolul căderii sale peste muncitori, care pot fi astfel grav accidentați. Chiar în cazul cînd ridicarea sau coborîrea mesei de tăiere se face cu ajutorul dispozitivului de ridicare nu se va admite staționarea persoanelor dedesubtul ei. De asemenea, în toate cazurile cînd se execută montarea pînzei se va proceda la decuplarea prizei de putere de la tractor, iar biela cuțitului va fi demontată. In felul acesta, cuțitul nemaiputîndu-se mișca, nu mai prezintă pericol de accidentare. Aceeași măsură de protecție 
a muncii trebuie respectată și în cazul cînd se înlocuiesc șipcile rupte de la pînză. De altfel, este știut că, în general, intervențiile la combină în timp ce aceasta este în funcțiune sînt periculoase și pot produce accidente. De aceea, desfundările la aparatul de tăiere, elevator sau aparatul de treier se vor efectua și ele numai cu mașina oprită și decuplată de la priza de putere a tractorului.Ținem să subliniem că minimalizînd pericolul de accidentare și nerespec- tînd regulile de securitate a muncii amintite mai sus, în anul 1968 s-au înregistrat un număr destul de mare de accidente, atît în rîndul muncitorilor a- gricoli, cît și al altor categorii de sala- riați, care participă la lucrările de recoltare.în timpul lucrului cu combina tre

de mecanizare. Locțiitorul 
președintelui comitetului 
sindicatului, Aurel Chiana 
(președintele se află la o 
școală), verifică personal 
„zestrea" micilor biblioteci, 
din două în două săptămîni.

Sînt însă, din păcate, 
multe I.M.A.. unde o aseme
nea preocupare este lăsată 
pe planul al doilea, ațît de 
către conducerea administra
tivă, cît și de comitetele sin
dicatelor.

— Nu prea avem spații 
pentru... biblioteci volante, 
mărturisește ing. Ion Mitre, 
de la I.M.A. Băilești, județul 
Dolj. Ne aflăm acum în plină 
activitate de... construcții. 
Cînd vom termina lucrul... 
In schimb, cu sprijinul pre
ședintelui sindicatului, to
varășul Ion Toca, scoatem cu 
regularitate o foaie volantă, 
în care sînt trecute reali
zările și deficiențele...

N-ar fi cazul să fie notată 
în această „foaie" și lipsa de 
preocupare semnalată mai 
sus ?

La I.M.A. Podu Iloaie, ju
dețul Iași, ne furnizează a- 
mănunte însuși președintele 
sindicatului, inginerul Ion 
Spătaru :

— Abia acum revizuim bi
bliotecile volante. Sîntem în 
campanie, ne-am concentrat 
în primul rînd asupra lu
crărilor de sezon. Am strîns 
cărțile învechite și le-am 
schimbat cu altele noi, la 
secțiile din Popești și Mă- 
dîrjac. Urmează și celelalte... 
7 secții! Avem și aparate de 
radio, dar patru dintre ele 
stau defecte la sediu, trebuie 
să le reparăm.

S-ar părea că orice co
mentariu este de prisos. To
tuși, nu putem să nu punem 
întrebarea: n-au nevoie și 
mecanizatorii de la Băilești 
și Podu Iloaie de o mai sus
ținută grijă din partea comi
tetelor sindicatelor, în pri
mul rînd pentru „hrana" lor 
spirituală ?

R. ALEXANDRU

buie interzisă, de asemenea, încărcarea toboganului cu o greutate mai mare de 500 kg. Pentru a evita accidentele, muncitorul de aici trebuie să fie atent la descărcare și să nu se așeze pe sacii care urmează a fi trecuți în remorcă. Este nevoie să fie atrasă, totodată, atenția muncitorilor asupra pericolului pe care îl prezintă trecerea de la combină la remorcă sau de la combină la tractor peste transmisiile cardanice, deplasările urmînd a se face numai prin spatele combinei. Cînd se lucrează pe vînt, muncitorii care deservesc agregatul vor purta ochelari de protecție.Pentru întoarcerea agregatului la capetele parcelelor, tractoristul va fi instruit să facă această operație pe cît posibil pe partea opusă platformei de tăiere, făcînd bucle, iar cînd întoarce pe partea platformei să aibă o rază de curbură cît mai mare, spre a nu solicita roata din cîmp, care poate fi deteriorată, smulgîndu-i-se anvelopa. Aceasta poate produce avaria mesei de tăiere și chiar accidentarea muncitorilor de pe combină, expuși riscului de a fi aruncați sau loviți de piesele din jur.în ceea ce privește presa de balotat P.M.T.-5, cu ocazia instruirii mecanicilor agricoli se va insista îndeosebi asupra regulii de protecție a muncii, care se referă la interzicerea efectuării de reglaje în timp ce presa se află în funcțiune. în acest scop, șefii formațiilor de muncă vor trebui să execute demonstrații practice folosind o salopetă scoasă din uz care, apropiată în mod voit de pinioanele în mișcare, va fi antrenată de acestea.în vederea evitării oricărui fel de accident, comitetele sindicatelor, pe baza hotărîrii Consiliului Central al U.G.S.R. cu privire la protecția muncii, au sarcină să organizeze executarea controlului obștesc, astfel încît să se asigure la fiecare loc de muncă condiții de deplină securitate și de igienă a muncii, în aceste zile, premergătoare campaniei de recoltare a cerealelor păioase, ele trebuie să participe și să controleze felul cum sînt instruiți muncitorii, pentru a avea garanția că toți lucrătorii sînt bine pregătiți și și-au însușit pe deplin normele de tehnica securității. De asemenea, trebuie luate toate măsurile pentru asigurarea echipamentului de protecție necesar.Deviza fiecărei unități agricole de stat trebuie să fie : la lucrările de recoltare, nici un accident de muncă.
Constantin MOCANU
secretarul
Comitetului Uniunii Sindicatelor 
din întreprinderile
și instituțiile agricole

Tn asemenea case plutitoare, dotate cu tot ce este necesar, 
hidroamelioratorii de pe marile șantiere de îndiguiri fi 
desecări din Lunca Dunării, dorm legăna}i de._ vise.

Foto : E. AURELIAN

Breviar 
juridic

Vă este corect 
completat 
carnetul de muncă?

După cum se știe, carnetul de 
muncă este, conform precizărilor 
legale, un act oficial și constituie 
documentul unic prin care se do
vedește activitatea și vechimea in 
muncă a salariaților. în carnetul 
de muncă sint trecute : starea ci
vilă a salariatului, studiile, califica
rea, decorațiile, starea sănătății, 
salariul, vechimea in muncă etc. 
Vom aborda, de data aceasta, pro
blema modului de trecere in acest 
document a datelor privind vechi
mea neîntreruptă in muncă și ve
chimea neîntreruptă in aceeași uni
tate.

De la început trebuie precizat 
că există deosebire intre vechime 
în muncă, vechime in profesie, ve
chime neîntreruptă in muncă și, ca 
o problemă recentă, vechime ne
întreruptă in aceeași unitate. A- 
vind in vedere că la aplicarea nou
lui sistem de salarizare și majo
rare a salariilor pentru o vechime 
neîntreruptă in aceeași unitate se 
acordă anumite sporuri, care se 
calculează la salariul tarifar, in 
procente incepind de la 3 la sută 
pînă la 10 la sută, completarea co
rectă a carnetului de muncă este 
mai mult decit o obligație legală. 
Dacă ne referim numai la situația 
transferurilor, care pot fi Ia cerere 
sau in Interes de serviciu, fiecare 
din ele dînd naștere la alte drep
turi, ne dăm seama că trecerea ero
nată in carnetul de muncă a aces
tei situații privează pe angajatul 
respectiv de anumite drepturi sau 
aduce prejudicii statului. Și, tre
buie spus că deși delimitarea aces
tor două noțiuni — transfer la 
cerere și în interes de serviciu — 
este foarte clară, totuși, din anu
mite cauze, salariații însărcinați 
cu completarea carnetelor de 
muncă inscriu uneori date care 
nu sint in concordanță cu reali
tatea.

Astfel, ca urmare a faptului că 
la o serie de întreprinderi sau ins
tituții a existat practica de a se 
cere tuturor salariaților să com
pleteze o cerere de angajare, chiar 
atunci cînd veneau prin transfer 
in interesul serviciului, in cartea 
de muncă s-a consemnat in mod 
eronat, că transferul s-a efectuat 
Ia cererea salariatului. în aseme
nea situații, in cazul în care un 
salariat contestă modul cum i s-a 
determinat vechimea neîntreruptă 
în întreprindere pe baza cărții de 
muncă, iar din examinarea atentă 
a actelor existente la dosar se cons
tată că, in fond, transferul, s-a 
efectuat în interesul serviciului, co
mitetul de direcție al întreprinderii 
va putea să aprobe rectificarea, 
conform reglementărilor in vigoare 
a cărții de muncă.

De asemenea, angaiatul care a 
încetat activitatea prin desfacerea 
contractului de muncă în urma di
zolvării unității ori reducerii per
sonalului (art. 20, lit. a sau b din 
Codul Muncii) se consideră că are 
o vechime neîntreruptă în aceeași 
unitate și, deci, va primi sporul 
respectiv, dacă s-a reîncadrat în 
muncă în termen de 90 zile de Ia 
data încetării acelei situații, aceasta 
chiar dacă trecerea lui de la o 
unitate la alta s-a făcut prin trans
fer la cerere, fiind consemnat ca 
atare în cartea de muncă. Tot 
astfel, nu întrerupe vechimea în 
întreprindere trecerea unui sala
riat prin transferare de la o sub
unitate la alta a aceleiași între
prinderi, în cadrul aceleiași loca
lități. Atunci cînd trecerea se face 
de la o subunitate la alta a ace
leiași întreprinderi, situate în loca
lități diferite, aceasta se consideră 
fie transfer în interesul serviciului, 
fie transfer Ia cerere, natura lui 
stabilindu-se de către conducerea 
întreprinderii.

în concluzie, în situațiile in care 
unii salariati pretind că au fost 
transferați în interesul -ervîciului 
sau se încadrează în alte cazuri 
care dau dreptul la vechime ne
întreruptă în aceeași unitate, este 
recomandabil ca unitățile la care 
se găsesc carnetele de muncă să 
ceară de Ia unitățile pe rare soli- 
citanții le indică ao*e ofic’o’e din 
care să rezulte mutațiile reale. Pe 
baza dovezilor primite se pot face 
rectificările necesare în carnetul 
de muncă, din care să rezulte clar 
transferul în interes de serviciu 
sau alte situații în care se consideră 
continuitate în muncă în aceeași 
unitate,

Vasile BRAILOIU
consilier juridic șef.



PROBLEME ALE PROGRAMEI Șl
CONȚINUTULUI ÎNVAțAMINTULUI
LICEAL AGRICOL

Zilele trecute s-au desfășurat la Blaj lucrările unei 
importante consfătuiri la care au participat directorii 
tuturor celor 60 de licee agricole din țară. Pentru a 
înfățișa cititorilor noștri importantele probleme discu
tate in cadrul acestei consfătuiri, ne-am adresat tova
rășului dr ins Teodor MARIAN, director general în 
Consiliul Superior ai Agriculturii.— înființate în anul 1966, ne-a spus interlocutorul, liceele de specialitate, in cazul nostru cele agricole. avlnd sarcina de a asigura o pregătire temeinică a viitoarelor cadre de tehnicieni ca agronomi, horticultori, veterinari, zootehnicieni etc., au reușit să demonstreze de pe acum superioritatea față de școlile medii. Analiza întreprinsă recent, care a constituit șl un veritabil schimb de experiență Intre directorii liceelor, a căutat pe de o parte, să desprindă ce acțiuni s-au soldat cu rezultate pozitive, iar pe de altă parte, să scoată In evidență a- cele probleme ce iși așteaptă încă o rezolvare.
— Concret, care au 

fost problemele mari 
discutate în cadrul con
sfătuirii ?— In primul rînd, îmbunătățirea planurilor de învățămînt și a programelor școlare ale liceelor agricole, a activității fermelor didactice, precum și a- sigurarea materialului didactic necesar. în al doilea rînd măsurile ce trebuie luate pentru încheierea în bune condiții a anului școlar curent, desfășurarea practicii de vară a elevilor și deschiderea noului an de învățămînt.în ce privește planurile de învățămînt și programele școlare, directorii liceelor, care au luat cuvintul la consfătuire, au arătat din experiența lor, că se impune o corelare mai judicioasă între orele de cultură generală și cele de specialitate Propunerile făcute cu acest prilej în ce privește numărul orelor de limba română și matematică vor fi studiate cu atenție astfel Incît elevilor să 

li se asigure neapărat atît materia necesară specializării de care au nevoie, cît și cunoștințe solide din domenii de activitate, pe care însăși viața le reclamă azi. în general, va 

constatat că dacă liceele a- gricole dispun în prezent de bune cadre didactice de specialitate, nu același lucru se poate spune despre cele de cultură generală, dominanta constituind-o în această privință, suplinitorii. Mulți directori de licee au subliniat că deși au făcut cunoscute catedrele vacante de cultură generală, acestea nu au fost incluse anul trecut în Bu
Cîteva concluzii ale consfătuirii 
republicane de la Blaj

letinul Ministerului învă- țămîntului, și de aceea, mulți profesori nu au putut lua cunoștință de ele. Pentru a se înlătura astfel de situații, pentru anul viitor, s-au dat indicații ca, încă de pe acum, conducerile liceelor să ia legătură cu in* spectoratele școlare județene, care le vor sprijini în asigurarea unor cadre corespunzătoare, cu experiență. la catedrele de limba română, matematică, fizică etc.Strîns legată de problema programei școlare este practica elevilor, despre care s-au făcut, de asemenea, interesante propuneri. Cei mai mulți vorbitori au susținut necesitatea unei zile de practică pe săptămînă. N. Alexand- drescu. directorul liceului din Voinești, județul Dîmbovița, a propus ca perioada de practică să fie și în vară, în lunile iunie, iulie, august, dar și în martie, pentru a se putea folosi de către elevi perioada tăierilor și altoirilor în sectorul pomicol. Petre Munteanu. directorul liceului din Sibiu, a solicitat mai multă atenție din partea conducerilor 

unităților agricole de stat unde sînt repartizați elevii la practică pentru efectuarea lucrărilor prevăzute de programă. Pe de altă parte, vorbitorul a mai arătat că unele perioade de practică (ianuarie-februa- rie) nu sînt potrivite obiectivelor propuse. Concluzia ce s-a desprins vizează, e și firesc, eșalonarea practicii elevilor de-a lungul întregului an calendaristic.
— In unele scrisori 

sosite la redacție a fost 
ridicată și problema în
ființării unor speciali
tăți noi în liceele agri
cole.— Și la consfătuire au fost făcute asemenea pro

ra

puneri. Directorul liceului din Ciacova, de pildă, a apreciat că. întrucît școala a avut și profil de zootehnie este necesară reînființarea ei în cadrul școlii, mai ales că în apropiere se construiește un mare combinat pentru creșterea porcilor. Tov. Valentina Nicu- lescu, de la liceul din Nucet, județul Dîmbovița, a subliniat, de asemenea, necesitatea înființării aci a unui profil veterinar. Și tov. Tudorel Carnaucof de la liceul Poarta Albă a propus înființarea unei secții de horticultura. Astfel de solicitări vor fi studiate.
— Ați amintit de pro

blema fermelor și a ma
terialului didactic, ca u- 
nul din punctele princi
pale care au figurat pe 
ordinea de zi a consfă
tuirii.— Directorii liceelor au apreciat. în unanimitate necesitatea urgentă a înființării de ferme didactice, care să aibă și plan de producție propriu. La liceele din Poarta Albă și Tecuci există în prezent cîmpuri didactice pentru diferite discipline; la cel din Voinești — o bază pomicolă dezvoltată, lipsin- 

du-i în schimb un sector viticol : la Ciacova sînt repartizate 70 de hectare de pășune și unele grajduri pentru colecția de animale de rasă ; la Halînga există un dispensar veterinar : la Arad — o clinică veterinară. După cum se vede, începuturi sînt. Recunos- cînd necesitatea fermei didactice, Consiliul Superior al Agriculturii este pe cale de a rezolva această problemă.în ce privește materialul didactic necesar liceelor, trebuie să recunoaștem că el este în prezent încă insuficient Dar există și alte soluții în afară de îmbunătățirea activității Centrului de material didactic dm București. Anume, soluționarea problemei și cu mijloace locale. Inginerul O- limpiu Luca, directorul liceului din Funduleâ, arăta la consfătuire că, în această școală, au fost realizate 400 de diafilme color șl există posibilitatea să se extindă și pe viitor inițiativa respectivă. Dacă și în alte licee s-ar creea ateliere de materia] didactic pe profile. s-ar putea face un util și prețios schimb între ele, de mulaje planșe, colecții diafilme etc.
— Ce ne puței spune 

despre concluziile cons
fătuirii privind înche
ierea anului școlar cu
rent și deschiderea 
cursurilor în toamnă ?— Foarte multe licee au planificat judicios tezele de sfîrșit de an școlar (renun- țînd la alte activități secundare), consultațiile și meditațiile, au prevăzut a- mănunțit cum se va desfășura practica elevilor. Pentru pregătirea examenului de bacalaureat din acest an la specialitățile de contabilitate și merceolo- gie agricolă s-au întocmit planuri juste de studiu individual și recapitularea materiei. Așa stau lucrurile la Șimleul Silvaniei, Blaj, Timișoara, Calafat, Satu- Mare și alte licee. In vederea noului an școlar. Consiliul Superior al Agriculturii a tipărit 10 000 de a- fișe-prospect și îndrumătoare pentru popularizarea condițiilor de admitere în liceele agricole, s-au luat măsurile gospodărești necesare.în încheiere cred că ar mai trebui reținută una din concluziile consfătuirii, — aceea ca bursele elevilor să nu se mai acorde, ca pînă acum, anual, ci trimestrial, și ca liceele să rezolve cu mai multă operativitate o serie de probleme legate de gospodărirea proprie.

Convorbire 
realizată 
de Al. RAICU

Poșta 
redacției

Ion CIOCAN — comuna Tărtă- 
șeștt, județul Ilfov ;

Ne scrieți că v-ați hotărît să vă 
ocupați de creșterea iepurilor și că 
vă interesează sursele de unde ati 
putea procura material de repro
ducție. La întrebări asemănătoare, 
adresate de alti cititori, s-a dat 
răspuns detaliat în revista noastră 
din 6 martie a.c., în cadrul ace- 
leeași rubrici. Dacă doriți mai mul
te amănunte, vă puteți adresa di
rect Uniunii centrale a cooperati
velor de consum (Centrocoop) din 
București. Calea Victoriei nr. 29. 
sectorul I.

Ing. Vlad GHEORGHE — co
operativa agricolă Posești, județul 
Prahova :Potrivit decretului nr. 285/1960, cuantumul alocației de stat pentru salariații ce domiciliază în mediul rural este de 50 de lei lunar de fiecare copil, sumă la care, începînd de Ia 1 martie 1969 se adaugă 30 de lei, pentru anga- jații cu un salariu pînă la 1300 de lei lunar. De alocația de 100 de lei de copil (+30 lei) beneficiază, indiferent de mediul în care lucrează, numai salariații din unele unități agricole de stat, precum și cei din ramurile construc- ții-montaj, materiale de construcții, minieră și alți angajați pre- văzuți în decretul menționat.

Orest GHERMAN — comuna In
dependența, județul Ialomița.

Oficiul juridic din cadrul Minis
terului Finanțelor precizează că 
personalul sanitar veterinar trebu
ie să plătească chirie pentru spa
țiul ocupat în incinta dispensare
lor veterinare.

Neagu SPATARU — comuna Sal
cia Tudor, județul Brăila :

Cursul fără frecvență al liceelor 
agricole poate fi urmat numai de 
către cei înscriși pe bază de con
curs de admitere, în limita locuri
lor planificate. Nu se aprobă în
scrierea prin echivalare la un liceu 
de cultură generală deoarece conți
nutul planului de învățămînt al li
ceelor agricole se deosebește, chiar 
din anul I. de cel al acestor licee. 
Vă puteți completa pregătirea în 
specialitatea respectivă prin for
mele de perfecționare de scurtă 
durată ce se organizează în mod 
obișnuit.

Nicolae MUREȘAN, tehnician ve
terinar, Corveni, județul Maramu
reș :

Diploma de absolvire a școlii teh
nice cu profil agricol, cu durata de 
4 ani, se echivalează cu studiile 
școlii tehnice de grad mediu. Așa
dar. absolvenții școlilor tehnice a- 
gricole cu durata de 4 ani îndepli
nesc condițiile de studii necesare 
pentru ocuparea funcției de tehni
cian sau alte funcții tehnice din 
agricultură, pentru care indicatoa_ 
rele de calificare profesională pre
văd studii medii de specialitate. Sa
larizarea acestor funcții este sta
bilită prin tarifele respective si 
prevăzută în statele de funcțiuni 
aprobate pentru fiecare unitate.

Din programul 
de televiziune 
pe săptămina 8-14 iunie

DUMINICA : Programul 1 : 8.00 — Des
chiderea emisiunii i 8 30 — De strajă pa
triei i 9.00 — Matineu duminical pentru 
copii i 10.30 - ORA SATULUI : Din cu
prins : • Anul XXV. Ritmurile agricul
turii • Cronica de vară (despre desfășu
rarea lucrărilor de sezon) • Ancheta 
noastră Unde s-a oprit apa? • Dicțio
nar tehnio Androsterilitatea • Invenții 
fără inventatori : Roata de tors • Bu
letin agrometeorologio • Caleidoscop 
muzical susținut de artiști amatori | 
13.00 — Popas în Bihor ; 13.30 — în
chiderea emisiunii : 15 30 — Realitatea 
ilustrată TV — emisiune magazin i 17.30 
— TELEJURNAL i 17.50 — Desene ani
mate 1 18 00 — Campionatele europene 
de box Finale | 21 00 — Spectacol festiv 
prezentat de Ansamblul „Ciocîrlia" : 
21 50 — „Tîrgul fetelor" de Ia Gurghiu | 
22.00 — Recital Juliette Greco.

Programul II : 20.00 — BULETIN DE 
ȘTIRI : 20.05 — Teie-cinemateca umoru
lui ; 20.2C — Seară de teatru : „Vlaicu 
Vodă" de Alexandru Davilla.

LUNI : 17 30 — BULETIN DE ȘTIRI | 
17 35 — Lumea copiilor ! 17 50 — Limba 
franceză. Lecția 62 ; 18.15 — Ex-terra '69 

<— emisiune pentru pionieri și școlari;

18.45 — Ansamblul folcloric „Poenița" ai 
Palatului Culturii din Brașov | 19.00 — 
Ateneul tineretului i 19.20 — „Zîmbete*
— reportaj t 19.30 — TELEJURNALUL 
DE SEARA ! 19.50 — 1N ÎNTIMPINAREA 
CONGRESULUI AL X-LEA AL P C.R. i 
Secvențe din marea dezbatere i 20 00 — 
„Steaua fără nume" ; 21.00 — Roman 
foileton : „Lunga vară fierbinte" (VI) 
după William Faulkners 21.50 — Cronica 
muzicală i 22 05 — Publicitate s 22.10 — 
Cadran — emisiune de actualitate interna
țională ; 22,40 — Gong.

MARJI : 17.30 - BULETIN DE ȘTIRI j 
17.35 — Năzdrăvăniile lui Pată Albă j 
17.50 — Limba engleză Lecția 61 ; 18.15
— Tinere, cunoaște- ți țara 1 | 18.45 — 
Montaj folcloric i 19.00 — Din lumea ști
inței I 19.30 - TELEJURNALUL DE 
SEARA î 20 00 — Seară de teatru : „Ma
nechinul sentimental" de Ion Minulescu ș 
22.00 — Muzică ușoară cu Gigi Marga și 
Frankie Avalon s 22 40 — Publicitate i
22.45 — Prim plan ; Prof. dr. A. Aslan.

MIERCURI : 10.00 — Limba franceză 
Lecția 62 (reluare) s 10.30 — Limba en
gleză Lecția 61 (reluare) s 11.00 — Ce-ați 
dori să revedeți î Spectacolul de teatru 
„Căsătorie cu de-a sila" de Moliere ț 
17.30 — BULETIN DE ȘTIRI ; 17.35
— Ecranul cu păpuși ; 17.50 —
Limba germană. Lecția 59 ; 18.15 — „Al
batros" — revistă bilunară pentru tine
retul școlar | 18.45 — Tribuna econo
mică ț 19.05 — Trepte spre finală s 19.30
— TELEJURNALUL DE SEARA | 19.50
— ÎN ÎNTIMPINAREA CONGRESULUI 
AL X-LEA AL P.C.R. s Secvențe din 
marea dezbatere! 20.00 — Dialog cu tele

spectatorii s 20.20 — Teie-cinemateca s
„Seara saltimbancilor" ; 21.55 — Reflector ; 
22.10 — Itinerar european ; 22.30 — Ar
monii contemporane. Seară de balet i

JOI : Programul I : 10.00 — Limba ger
mană. Lecția 59 (reluare) ; 10.30 — Emi
siune pentru elevi ; 11.00 — Ce-ați dori 
să revedeți ? Filmul artistic ; „Hiperbo
loidul inginerului Garin" ; 17.30 —
BULETIN DE ȘTIRI | 17.35 — Povestea 
lui Cîtpaișpe ; 17.50 — Limba rusă. Lec
ția 60 | 18.15 — Studioul pionierilor |
18.45 — Un interpret îndrăgit al cînte- 
cului moldovenesc : Nicolae Trofin ; 19.00
— ÎN ÎNTIMPINAREA CONGRESULUI
AL X-LEA AL P.C.R Cronica ideilor : 
Documentele Congresului al X-lea al 
P.C.R. i 19.30 - TELEJURNALUL DE 
SEARĂ: 20.00 —Seară de operă: „Băr
bierul din Sevilla" de G. Rossini ; 21.30 — 
Avanpremieră ; 21.50 — Transfocator ;
22.10 - Publicitate! 2215 — „Grația fe
meii". Film realizat de televiziunea 
iugoslavă; 22.25 — Arte frumoase t 22.40
— Confesiuni lirice timișorene.

Programul II : 19.30 - TELEJURNA
LUL DE SEARĂ : - 20.00 — Concert 
simfonic ; 20.45 — Cînd fantomele glu
mesc — balet modern ; 21.10 — Tele-en- 
ciclopedia (reluare).

VINERI : 10.00 — Limba rusă. Lecția 
60 (reluare) 10.30 — Consultații la limba 
română (cl. XII) | 11.00 — Limba spa
niolă. Lecția 62 ! 11.30 — Ritmuri argen- 
tiniene (reluare) ; 17.30 — BULETIN
DE ȘTIRI ; 17.35 — Lanterna ma
gică ; 17.40 — Limba spaniolă. Lecția 
62 (reluare) ; 18.05 — „...O veche legendă 
62 (reluare) ; 18.05 — Emisiune pentru șco

lari i 18.35 — Contrapunct. — Emisiune 
de actualitate muzicală ; 19.00 — Tele-
universitatea ; 19.50 — TELEJURNALUL 
DE SEARA ; 19.50 — ÎN ÎNTIMPINAREA 
CONGRESULUI AL X-LEA AL P.C.R. 
Secvențe din marea dezbatere; 20.00 — 
Film artistic: „Șapte martori; 21.00
— Reflector ; 21.15 — Mult e du’.cu 
și _ frumoasă. Emisiune de limb#- 
română ; 21.40 — Teleglob — emisiune de 
călătorii geografice. Memoria Romei | 
22 10 - Publicitate; 22.15 — Tezaur. Va
lori ale culturii românești ; 22.35 — Va
rietăți muzicale realizate de televiziunea 
poloneză.

SIMBĂTA : Programul I : 17.15 — BU- !*“ 
LETIN DE ȘTIRI ; 17.20 - Lanterna
magică : „Muzicanții veseli" după o po
vestire de frații Grimm : 17.30 — Emi
siune pentru tineret O seară la club | 
18.00 — TELEJURNAL ; 18.30 - Tele-en- 
ciclopedia ; 19.30 — Spectacol festiv cu 
prilejul „Zilei pionierilor" și împlinirii 
a 20 de ani de la înființarea organizației 
pionierilor din țara noastră ; 21.00 — 
Monografii contemporane . Orele soare
lui (documentar) : 21.20 — Recital Udo 
Jurgens; 21.55 — Seară de romanțe. So
liști : Marioara Tănase și Marcel Tran- 
dafirescu ; 22.10 — Film seria : „Anche- 
tele comisarului Maigret",

Programul II : 19.30 — BULETIN DE 
ȘTIRI ; 19.35 — Desene animate ; 19.45
— Antologie clasică : Dimitrie Anghel | 
20.00 — Film serial „Aventurile căpita
nului Kloss" ; 20.50 — Trei melodii pe 
săptămînă. Muzică ușoară românească 
în primă audiție. Prezintă Elly Roman ; 
21.00 — Roman foileton : „Lunga vară 
fierbinte" (reluare).



Vă prezentăm: ÎNTREPRINDEREA 
INDUSTRIALĂ DE STAT 
„FLAMURA ROȘIE"

Spre sfîrșitul primului trimestru al a- 
cestui an cititorii noștri au luat cu
noștință, prin intermediul revistei, des
pre realizările binecunoscutei între
prinderi industriale de stat „Flamura 
roșie" din Sibiu. Vorbeam în acel re
portaj despre trecutul întreprinderii ca
re, nu peste multă vreme, își va săr
bători o jumătate de veac de existen
ță. Ne facem datoria de a aminti aici 
că de la mica făbricuță, a cărei prin
cipală producție o constituia confecțio
narea de plicuri, azi marca FLARO este 
imprimată pe circa 3 500 de sortimente, 
fpe drept cuvînt, Flaro a devenit un cu- 
vînt familiar fiecăruia dintre noi. Gă
sești înscrisă marca fabricii — Flaro — 
pe stilouri și creioane rezervoare, pe 
cutii de ace, pioneze și penițe, pe fru
moasele fiori din material plastic, care 
nu se deosebesc aproape cu nimic 
nici măcar ca parfum, de cele natura
le ; diferite accesorii pentru industria 
textilă, ace de cusut, andrele, croșete, 
accesorii pescărești și multe alte pro
duse și bunuri de larg consum sint, de 
asemenea, fabricate aici.

La Flaro. autoutilarea este la loc de 
cinste. Cele 22 de utilaje și instalații re
alizate anul trecut in intreprindere, prin 
autoutilare, au adus economii de pes
te 300 000 lei. Anul acesta, ponderea 
autoutilării va mai spori cu 1,2 la sută, 
utilajele produse în acest mod ajun- 
gînd, după cifre preliminate, la 11,2 la 
sută din valoarea totalului utilajelor 
existente. Aceasta înseamnă că, la 
sfirșitul anului, alte 25 de noi utilaje, 
realizate prin autoutilare, vor produce. 
In afara celor peste 400 000 de lei va
lută ce se vor economisi prin autouti
lare se vor scurta mult termenii în ra
port cu achiziționarea utilajelor din 
afară, se vor obține însemnate benefi
cii peste plan, se va înregistra o mare 
creștere a productivității muncii.

La realizarea tuturor celor mai sus 
enumerate, a producției globale de 
165 000 000 lei (la care se vor mai a- 
dăuga alți 5 000 000 de lei cit s-a an
gajat colectivul întreprinderii), alături 
de fruntașii în producție, o contribuție 
de seamă aduce și mișcarea de inova
ții care, la Flaro, sub conducerea co
mitetului sindicatului a căpătat un ca
racter de masă. Cei peste 800 de in
ventatori, inovatori și raționalizatori de 
aici își îndreaptă în permanență aten- 
ț^^pre realizarea de soluții tehnice cît 
mai eficiente, la un nivel tehnic și cali
tativ din ce în ce mai bun. Dată fiind 
diversitatea problemelor pe care le ri
dică fiecare loc de muncă din între
prindere, aici a fost organizat, cu spri
jinul Comitetului Sindicatului, „Cercul 
inovatorului”, care participă activ, prin 
membrii săi, la dezvoltarea continuă 
a mișcării de inovații.

Să trecem însă la prezentarea acti
vității și realizărilor secțiilor de pro
ducție de la Flaro.

DIN SIBIU

„FLARO" — vedere parțială a întreprinderii

Cîteva mașini de injecție din secția termoplaste

Termoplaste
Sub această denumire — termoplas

te — cei ce lucrează la Flaro au ima
ginea uneia dintre secțiile de bază. 
După cum sîntem informați, aici se rea
lizează circa 30 la sută din producția 
întreprinderii. Demn de relevat este 
faptul că In secția respectivă se în
registrează anual o productivitate a 
muncii de circa 500 000 lei pe persona
lul secției. Cum anume se explică a- 
ceastă inaltă productivitate ?

Este vorba în principal de automati
zare. într-o hală modernă, spațioasă 

și luminoasă, unde curățenia e „la ea 
acasă" este instalată o linie automată 
formată din 19 mașini de injecție. Ma
șinile funcționează pe principiile me
canic, hidraulic și electric, injectînd în 
matrițele respective masa plastică. 
Materia primă o constituie masa plas
tică și anume : 70 la sută polipropile- 
nă, 20 Ia sută polietilenă, 6 Ia sută po- 
listiren și 4 la sută poliamidă. Munci
toarele, care deservesc aceste mașini, 
nu au altceva de făcut decît să co
mande injecția (turnarea masei plasti
ce topite) în matriță (care poate avea 
1—20 de cuiburi), iar apoi după trece
rea unui timp foarte scurt (pare-se nici 
un minut), să facă operația de depu- 

vare (desprinderea pieselor de cana
lele de turnare). După ce piesele res
pective sînt desprinse unele de altele 
cu ajutorul unei foarfeci (materialul 
plastic — se știe — se taie foarte ușor), 
sînt aruncate într-un coș colector. Sec
ția termoplaste dispune și de un trans
portor mecanic, a cărui linie trece prin 
dreptul fiecărei mașini de injecție, du- 
cînd produsele la locul de finisare și 
expediere.

Televiziu nea
în acțiune

Sortimentele de bază ce se produc 
în Secția „Termoplaste" sînt diferite ac
cesorii pentru industria textilă. Ele re
prezintă circa 70 la sută din volumul 
producției acestei secții. Printre altele, 
se fac tuburi warcops de diferite mă
rimi și culori, pîlnii, canete, mosoare 
flyere. De asemenea, aici se produc, 
prin injectare, și unele bunuri de larg 
consum, cum ar fi capace, pahare și 
reducții pentru termose, suporți pentru 
sare și piper, cutii pentru mașinile de 
bărbierit etc.

întregul proces de producție al sec
ției se urmărește de la pupitrul de co
mandă al unei stații de televiziune in
dustrială cu circuit închis. în acest fel, 
se ține legătura cu personalul de la 
mașini și de Ia celelalte locuri de 
muncă din secție. Instalația de televi
ziune permite comunicarea între dis
pecer și locurile de muncă și invers. 
Lucrătoarele de la cele 19 mașini de 
injecție solicită asistență tehnică în ca
zul unor eventuale defecțiuni, sau ma
terie primă, atunci cînd aceasta e pe 
sfîrșite. Bineînțeles, solicitărilor li se 
răspunde cu maximă operativitate. în 
același timp, la pupitrul de comandă al 
instalației de televiziune se înregistrea
ză atît producția realizată, cit și ce a 
mai rămas de executat.

Calitatea — 
la loc 
de cinste

Indicator deosebit în activitatea co
lectivului secției, calitatea produselor 
fabricate la „Flaro" se bucură de o 
înaltă apreciere din partea beneficia
rilor. Și, de fapt, nici nu se poate altfel. 
Dacă ne gîndim, bunăoară, la acceso
riile textile, cele de aici, făcute din 
masă plastică, sînt de circa 10 ori mai 
durabile decit cele fabricate din hîr- 
tie.

Folosirea masei plastice în locul hîr- 
tiei, aduce importante beneficii între
prinderii, economiei naționale. Aceas ■ 
ta, deoarece accesoriile textile nu se 
pot fabrica, în cazul hîrtiei, decît utili- 
zînd ca materie primă lemnul (hîrtia 
fabricată din stuf nu poate fi întrebu
ințată în acest scop). Astfel, folosind 
masa plastică, FLARO-Sibiu, evită con
sumarea a 8 500 tone de lemn (circa 
1 200 000 lei) anual, material ce este 
îndrumat spre alte activități produc
tive.

★
Vorbind de înlocuirea unor materii 

prime și materiale mai scumpe cu al
tele mai ieftine, trebuie amintit, de a- 
semenea, că la flyere și pîlnii perfora
te se înlocuiește și metalul prin masă 
plastică. Iată dar, încă o sursă de be
neficii, de economii.

Ne oprim aici cu prezentarea secți
ilor întreprinderii Flaro. In reportajul 
viitor — despre secția stilouri și flori.

Ion LEȘEANU

Pahar pentru termos Andrele din metal nichelat Stilou „Flaro" 61/C.
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DELTA
DUNĂRII... 
IN CIFRE
• FAUNA din Deltă este extrem de 

bogată. Cea mai numeroasă și variată 
este lumea păsărilor, care cuprinde circa 
300 de specii, printre care : pelicanul, 
cormoranul, stîrcul purpuriu și galben,

FLORA Șl 
FAUNA ȚĂRII 
In filatelie
Filatelia tematico cunoaște o mare 

dezvoltare în rîndul colecționarilor. 
Mărcile ce reproduc mai ales plante 
și animale, se bucură de o apreciere 
deosebită In curînd. colecționarii 
pe care-i interesează mărci cu te
matică din floră si faună vor putea 
adăuga în clasoarele lor două noi 
serii tematice. Este vorba de emi
siunea „Fluturi", formată din 8 va
lori și emisiunea „Flori de stepă", 
de asemenea, cu 8 valori. Interesan
tele serii tematice sînt completate 
și de apariția a trei plicuri „Prima 
zi a emisiunii" cu obliterări spe
ciale. 

egreta, lopătarul, fluierarul, lebăda cîn- 
tătoare, rața și gîsca sălbatică.

• ÎMPREUNA cu lacurile Razelm, SI- 
noe, Smeica, Golonița și Babadag, Delta 
acoperă o suprafață de 5 050 km2.

• DUPĂ calculele făcute, s-a stabilit 
că Dunărea transportă în medie anual, 
la locurile de vărsare, 83 milioane tone 
de nămol, care pentru a fi transportat ar 
necesita un tren de marfă format din 
750 mii de vagoane.

• CEA mai mare adîncime a Dunării 
se află în apropierea orașului Tulcea ; 
ea atinge 30 m. Bălțile și lacurile Deltei 
nu depășesc adîncimea de 3 m.

• PESTE 400 000 hectare din suprafa
ța Deltei sînt acoperite de stufărișuri, 
care pot furniza anual cca. 2 400 000 tone 
de stuf, materie primă pentru fabrica
rea celulozei, hîrtiei, glucozei, alcoolului 
etilic etc.

PLANTELE
SĂNĂTĂȚII

CHIMIONUL

Chimionul sau chimenul este cultivat 
ca plantă aromatică, dar are și impor
tante calități tămăduitoare. Recoltarea se 
face cînd 50—60 la sută din fructe au de
venit galben-brune; pentru a se evita 
scuturarea, operația se face de preferat 
pe vreme umedă. După 2—3 zile, fruc
tele sînt uscate și snopii se scutură, reți- 
nîndu-se numai sămînța.

Semințele de chimen au o acțiune sti- 
mulentă asupra secrețiilor digestive, re- 
dresînd funcția stomacală, calmînd cram
pele și combătînd flatulența (gazele). Sti
mulează, în același timp, schimburile or
ganice, favorizînd depunerea de calciu și 
fosfor.

în combinație cu anasonul, cu care se 
potențează reciproc, chimionul favorizea
ză expectorația, combătînd tușea spastică 
(chiar tușea convulsivă) sau tușea astma
ticilor. Chimenul activează secreția lac
tată.

întrebuințarea chimionului se face sub 
diferite forme. Un ceai din 10—20 g. de 
semințe la 250 ml. de apă, luat cald după 
masă, produce o reglare a funcțiilor di
gestive. Cura de chimion sub această for
mă este indicată în constipația cu dureri 
de cap, indispoziția de după masă (balo- 
nări, greutate în „capul pieptului" etc), 
colite (combate colicii) sau boli pulmo
nare (în asociație cu anasonul sau alte 
plante medicinale).

Pentru a spori cantitatea de lapte, fe
meile care alăptează vor consuma supă 
de chimion. Această supă este foarte in
dicată și pentru copiii debili.

Să menționăm, în fine, că medicina 
populară recomandă ca oricine este pre
dispus la colici intestinali să întrebuin
țeze în mod regulat chimenul, luînd sea
ra înainte de culcare o linguriță de ra
chiu de chimion.

Dr. E. ROȘIANU

Desen de Nic. NICOLAESCU

ZIG-ZAG
Un vilegiaturist caută o cameră de în

chiriat. După citeva ore ajunge, in sfîr- 
șit la o adresă și discută cu proprietă- 
reasa :

— Cit luați pe o cameră, doamnă ?
— 30 și 60.
— Și prin ce se deosebesc camerele ?
— Cele de 30 sînt totdeauna ocupate.

— Bunica mea se pl'inge intr-una de 
bolile ei: astm, sciatică, reumatism, co
lită și cite și mai cite.

— Are o sănătate de fier, devreme ce 
le suportă pe toate...

— Dacă ai ști ce ai fi văzut dacă te 
întorceai puțin mai devreme !

— Ce ?
— Doi indivizi ți-au furat mașina sub 

ochii mei.
— Dumnezeule I Și cel puțin le-ai re

ținut fizionomia ?
— Totul s a petrecut atît de repede că 

nu am avut timp. Dar am reușit să notez 
numărul mașinii.

Mark Twain s-a amestecat o dată in
tr-o discuție despre ereditate :

— Voi încerca — a spus el — să vă 
explic legile eredității. De exemplu, dacă 
bunicul dv. nu a avut copii și dacă tatăl 
dv. nu a avut copii, este foarte probabil 
că nici dv. nu veți avea copii.

— Spune-mi, tăticule, ce deosebire este 
între un psihopat și un bolnav de nervi.

— Psihopatul crede că 2 ori 2 fac 5. 
Bolnavul de nervi știe că fac 4 dar acest 
lucru i se pare insuportabil.

IMAGINI DIN NATURĂ

fac... toaleta 9

Muzeul viticol, organizat la Stațiunea ex
perimentală viticolă Drăgășani, găzduiește 
această presă veche, pe care vi-o prezen
tăm în imaginea noastră.

indiferent unde

E interesant să observi păsările în pe
rioada cînd își schimbă... îmbrăcămintea. 
Multe păsări își schimbă penele o singură 
dată, la sfîrșitul verii și începutul toam
nei. Altele — primăvara, adăugîndu-și și 
îmbrăcămintea de „nuntă", cum e cazul la 
cocoșul de pădure, găinușa și alte păsări. 
O anumită specie de găinușă poartă pri
măvara un „guler" bogat, din pene lungi, 
de diferite culori. Cocoșii de munte și cei 
de pădure, fazanii cînd îmbracă haina de 
primăvară chiar și „sprîncene" roșii.

Dar nici o pasăre nu-și schimbă atît de 
des îmbrăcămintea ca potîrnichea albă : 
femela — de trei ori pe an, iar masculul 
— de patru ori. Vara, potîrnichile poartă 
o îmbrăcăminte care, de fapt, le mas
chează. Toamna, odată cu apariția frun
zelor ruginii, galbene, penele de sus ale 
potîrnichii capătă o nuanță ruginie. Poți 
să treci pe lîngă ea fără s-o observi.

La păsările de baltă, îmbrăcămintea se -y 
schimbă, de regulă, treptat, în funcție de 
condițiile mediului. Păsările răpitoare, ca 
femela uliului, de exemplu, își schimbă 
penele în perioada clocitului și hrănirii 
puilor, pentru că nu părăsește în această 
perioadă cuibul, iar sarcina de procurare țp 
a hranei cade în întregime asupra tatălui. 
Acesta din urmă se „schimbă" și el după 
ce puii își iau zborul din cuib. Vulturii 
își schimbă toaleta o dată la doi ani.

Schimbarea penelor se face însă în așa 
fel, încît să nu constituie o piedică pen
tru zbor și pentru hrană. La ciocănitoa- 
re, coada are rol de suport la cățărarea 
pe tulpina copacului. De aceea, schimba
rea penelor începe cu penele din mijloc 
și trece treptat la penele exterioare. Pă
sările acvatice — rațele, gîștele, lebedele 
— își schimbă îmbrăcămintea în locuri ce 
se află departe de casă. Nu toate locurile 
sînt propice însă pentru năpîrlire. Păsă
rile caută asemenea locuri, care sînt su
ficient de ascunse de dușmani.

La aceste „ateliere de mode" rațele și 
gîștele se adună cu miile din diferite re
giuni. In delta fluviului Volga, de exem
plu, vin rațe din regiunile centrale, din 
Altai, din Siberia de Vest, din Kazahsta- 
nul de Nord. în timpul năpîrlirii, rațele 
nu sînt capabile să sboare și rămîn aici 
35 de zile, pînă le cresc penele. La lebede 
această perioadă durează 49 de zile.

Viață de... cîine

— Mi-e absolut 
cad I

Sherry. și care este, fără îndoială, cel 
mai bogat cîine din Neston (Anglia). 
Aflîndu-se la vîrsta de 8 ani, el a moș
tenit de la stăpîna sa, Vera Rae, suma 
de 33 524 lire sterline.

Dacă, după moartea fericitului Sherry 
va mai rămîne ceva din moștenire, banii 
vor fi utilizați pentru opere filantropice 
în favoarea cîinilor, firește. Cel puțin 
așa se specifică în testament.

DE LA LUME 
ADUNATE
FURNICI EMIGRANTE

Oamenilor cu o bogată 
imaginație le place să-și 
închipuie că într-un vi
itor îndepărtat sau foarte 
îndepărtat oamenii vor 
popula diferite planete sau 
chiar galaxii. Furnicile 
braziliene insă își caută 
„o nouă planetă" neîn
demnate de nimeni. Cînd 
furnicarul devine neîncă
pător pentru locatari, o 
parte din aceștia se a- 
dună formînd un ghem, 
ce se rostogolește în apa 
celui mai apropiat rîu și 
plutește dus de curent 
pînă cînd intîinește un 
teren convenabil. Atunci 
„ghemul" se desface și 
furnicile încep să-și con
struiască o nouă casă.

Salvatorul știa aceasta șl 
de aceea a scos peștele 
din apă șl piatra din 
gura lui.

SI PESTELE 
SE POATE ÎNECA

Societatea regală brita
nică pentru protecția a- 
nimalelor a premiat pe un 
cetățean care a salvat un 
pește de la... înec. In de
clarația prezentată socie
tății se spunea că „pești
șorul înghițise o pietrici
că. Nu toată lumea știe 
că atunci cînd peștele în
ghite o piatră, înghite în 
același timp și prea multă 
apă și se poate îneca".

CALUL CU OCHELARI

Diagnosticul pus de tî- 
nărul jocheu suedez Kurt 
Andersson s-a dovedit a 
fi foarte just : cauza tu
turor eșecurilor suferite 
de calul său pe hipodrom 
era slăbirea vederii ani
malului. Constatînd acea
sta, jocheul i-a confec
ționat ochelari speciali. 
In locul obișnuitului tabel 
cu litere și cifre folosit 
de oculiști pentru stabi
lirea dioptriilor, Anders
son a întrebuințat fanioa
ne de diferite culori pe 
care le-a agitat apropiin- 
du-se și dcpărtîndu-se de 
armăsar. De cînd calul 
poartă ochelari, iese cîș- 
tigător la toate cursele.

Șl OUA GAINA
UN OU...

...dar oul nu era unul o- 
bișnuit și nici un ou de 
aur... Cînd fermierul E- 
noch Nilssondin Wetland 
(Elveția de Sud) găsi a- 
eest ou în cuibarul găi
nilor sale, crezu că cine

va din băieții vecintM^ 
i-a jucat o festă ; atît de 
mult semăna oul cu o bilă
de biliard. Cu toate că 
nu intenționa să încerce 
tăria bilei, chemă un ve
terinar. Acesta îi spuse 
că bila era un ou ca toate 
ouăle dar că asemenea 
formă perfect sferica este 
o raritate ; se întîlnește 
cam în proporție de unu 
la un miliard.

JERTFA LIPSEI 
DE PUNCTUALITATE

„Dacă trenul nu ar fk 
întîrziat. vaca ce fugeîi 
spre locomotivă din par
tea opusă ar fi rămas 
nevătămată" — așa sună 
sentința tribunalului ca 
răspuns la plîngerea îm
potriva căilor ferate din 
Lilhammer (Norvegia) 
prezentată de proprieta
rul vacii. Dar de unde să 
știe vaca că trenul în- 
tîrzie ?

HIPOPOTAMII SÎNT TOT 
ATÎT DE CURIOȘI 
CA Șl OAMENII

In rezervația Ruandi, 
situată în parcul național 
congolez, hipopotamii se 
plimbă noaptea pe lună 
și se apropie de restau- 
rantul care se găsește la 
o milă depărtare de re
ședința lor, privesc cum 
turiștii mănincă și joacă 
cărți. Ziua, rolurile se 
inversează, turiștii vin să 
privească hipopotamii.



ȘTIINȚĂ ȘI TEHNICĂ-MERIDIANE
Din presa străină

Necesitatea
studiilor economice 
in protecția plantelor

în revista cu titlul alăturat, care 
apare în Anglia, A. M. Toms tratează o 
problemă deosebit de importantă, aceea 
a necesității studiilor economice în do
meniul protecției plantelor. După cum 
se știe, protecția culturilor se face în 
scopul sporirii producției. Nu este bine 
să se privească ameliorarea unei culturi 
numai prin calitate sau cantitate. După 
combinarea acestor două componente ale 
producției, singura expresie pentru pro
ducție este cea bănească.

Efectuarea combaterii dăunătorilor 
prezintă un interes pentru oamenii de 
știință, dar nu neapărat și pentru culti
vator sau economist. Este tot atît de 
inutil să se aplice o substanță chimică 
care distruge dăunătorii dar nu sporește 
venitul material, ca și să se aplice 0 sub
stanță chimică care nu distruge dăună
torii. Efectul real al substanței chimice 
de protecție a culturilor este o problemă 
care preocupă cercetătorii științifici. Cul
tivatorul însă nu aplică aceste substanțe 
chimice pentru a urmări cu atenție și 
răbdare cum moare insecta. El aplică 
substanța în scopul de a-și spori recolta 
și veniturile bănești. Așadar, principiul 
care stă la baza aplicării unei substanțe 
chimice pentru protejarea culturilor este 
sporirea profitului material, iar toate ce
lelalte rezultate sînt numai incidentale 
în realizarea acestui scop. Pînă în pre
zent, cultivatorii nu au principii de bază 
pentru economia protecției culturilor. 
Acolo unde se lucrează după consideren
tele economice în acțiunea de distrugere 
a dăunătorilor sau bolilor, randamentul 
(venitul) este de 200 la sută la cheltuieli.

Trebuie să spunem că se face mare ri
sipă de produse chimice, prin folosirea 
lor nejudicioasă și neeconomică. Deși se 
exagerează, adesea folosirea la întîm- 
plare a acestor produse chimice poate 
duce la schimbarea așa-numitului „echi
libru al naturii". După părerea lui A. M. 
Toms, într-un studiu despre economia 
protecției culturilor, trebuie să se țină 
seama de mai multi factori:

— o substanță chimică pentru protec
ția culturilor se aplică în scopul creș
terii veniturilor bănești de la cultura 
respectivă, iar combaterea dăunătorilor • 
și bolilor în vederea obținerii acestui re
zultat este de fapt incidentală.

— costurile de producție sau cresc, —♦ 
de pildă, prin recoltarea unei cantități 
mai mari, sau descresc — prin recoltarea 
și sortarea superficială. Nu trebuie să se 
ia ca sigură ipoteza că o producție mai 
mare presupune neapărat creșterea chel
tuielilor de producție. Lucrurile se pot 
produce invers, mai ales în cazurile în

AGRICULTURA 
la ora „giganților"

Agricultura, asemenea in
dustriei, își are astăzi gl- 
ganții ei. Acest lucru este 
confirmat de unele fapte, 
fcțstfel, în insula Sahalin se 
cultivă un soi de varză, cu 
căpățîna în greutate de... 30 
kg, obținîndu-se astfel pro
ducții de 1 000—2 000 qintale 
la ha. Usturoiul are aici și 
el dimensiuni neobișnuite, 
producția la hectar ridicîn- 
du-se pînă la 350 qintale. A- 
ceste producții de usturoi 
au fost obținute de colhozu
rile „Komsomolsk" și „Aniv- 
ski“. Mazărea cultivată aici 
atinge o înălțime de 2 m. iar 
iarba, care crește pe pă
șunile de pe insulă, depă
șește înălțimea omului. 
Frunzele de brusture ating 
dimensiunile unei... umbrele, 
iar grosimea firului de iarbă 
amintește de tulpina copaci
lor tineri. Astfel stînd lucru
rile, producțiile obținute pe 
insula Sahalin au reușit să 
doboare toate recordurile 
mondiale. Acest gigantism 
neobișnuit a provocat multe 
nopți de frămîntare cercetă
torilor și oamenilor de ști
ință ; au fost făcute sute da 
experiențe, mii de analize, 
tot felul de ipoteze.

Aceste producții ieșite din 
Comun s-ar putea explica 

care sortarea este factor principal în co
mercializarea produsului.
. — creșterea producției, obținută prin 
aplicarea unei singure substanțe chimice 
la o cultură, nu poate fi atribuită com
baterii unui dăunător specific sau a unei 
boli specifice. Oricît de atent s-ar face 
experiențele de cîmp, este posibil ca un 
factor secundar oarecare să fi contribuit 
la creșterea producției care se atribuie 
numai combaterii dăunătorului sau bolii 
studiate.

— în strînsă legătură cu aceasta este 
faptul că producția unei culturi neata
cată de dăunători sau boli specifice nu 
se poate compara cu cea obținută prin 
aplicarea unei substanțe chimice în 
scopul de a combate tocmai boala speci-

,,WORLD CROPS"

fică. Nu este corect ca în cazul cînd se 
face comparație între producția loturi
lor tratate și a celor netratate, să se a- 
tribuie orice creștere a producției com
baterii unui dăunător sau a unei anumi
te boli. De asemenea, folosind pentru 
combatere o substanță chimică, nu este 
posibil să se atribuie pierderea aprecia
tă a culturii vreunei anumite boli sau 
vreunui dăunător specific.

— trebuie să se aibă în vedere inter
acțiunea dintre substanțele chimice de 
protecție a culturilor și practicile agri
cole, mai ales în cazurile în care folosi
rea substanțelor chimice ar atrage scă
derea cheltuielilor de producție și chiar 
a cheltuielilor pentru îngrășăminte. In
vers, folosirea îngrășămintelor poate 
avea ca urmări exacerbarea unor dău
nători sau boli.

— rezultatele experiențelor pe loturi 
mici nu pot folosi la efectuarea calcu
lelor economice, deoarece condițiile sînt 
verificate cu strictețe și deci sînt atipi
ce pentru culturile comerciale. Aceasta 
înseamnă că trebuie lucrat în condiții 
de producție. în ciuda greutăților pe care 
le-ar putea întîmpina un astfel de pro
cedeu.

Din prezentarea făcută ne dăm seama 
de complexitatea problemei. Importante, 
dar dificile sînt însă metodele de calcul, 
adică de stabilire (determinare) a eco
nomiei utilizării substanțelor chimice de 
protecția culturilor. După părerea lui 
Toms, există patru metode de bază pen

printr-o intensitate sporită a 
luminii solare. Dar, aici ce
rul este mai mult înnorat. 
Atunci — presupun oamenii 
de știință — poate umidita
tea aerului schimbă struc
tura spectrului solar, ceea ce

„TEHNIKA 
MOLODIOJI"

ar putea stimula creșterea ? 
Sau toiul poate fi explicat 
prin calitatea neobișnuită 
a solului ? S-a constatat o 
identitate între acest sol și 
cel al Islandei. dar acolo nu 
a fost depistat fenomenul de 
gigantism. în schimb, se în
tâlnește în Africa, în Uganda. 
La înălțimi de 4 000 m.. pe 
pășunile munților au fost 
descoperit! coloși ca și pe 
Sahalin. Astfel, iarba neagră 
atinge înălțimea de... 15 m.

Atenția oamenilor de 
știință a fost atrasă și de

tru determinarea economiei utilizării sub
stanțelor chimice la protecția culturilor. 
Acestea și permutările lor, au fost folo
site de cercetători în determinările efi
cienței economice a unei substanțe chimice 
specifice asupra unei culturi, conside- 
rînd de cele mai multe ori că este 
aplicată pentru combaterea unui anu
mit dăunător sau unei boli. Din pă
cate, aceasta a devenit pentru cer
cetător și statisticianul care-1 ajută, 
doar un exercițiu matematic. Este pro
babil, imposibil să se obțină o meto
dă standard de calcul, dar oarecare ra
ționalizare ar simplifica mult lucrurile 
atît pentru îndrumători, cît și pentru 
cultivatori.

Principalele metode de calcul constau 
în stabilirea :

a) venitului pe unitatea de substanță 
chimică folosită

b) venitului pe unitatea de produs re
coltat

c) venitului procentual la investiții
d) profitului net în recoltă, la trata

mentul pe unitate.
Pe cea din urmă o înțelege șl cultiva

torul și tot la acest capitol pot fi luați 
în considerare toți factorii menționați. 
Admițînd că cercetătorul nu încearcă să 
pună prea mare valoare pe punctele (a) 
Și (b), acestea pot servi la determinarea 
efectului substanțelor chimice experi* 
mentale, dar aici se onrește adevărata 
lor utilitate. Metoda (c) este, practic, o 
perfecționare a metodei (d) și presupune 
calcule mai ample, fără a da mai multe 
informații cultivatorului. De fapt, culti
vatorul este interesat de venitul său net 
la ha și are deci nevoie să cunoască 
rentabilitatea folosirii substanțelor chi
mice pentru protecția culturilor pe uni
tatea de suprafață.

Succesul producătorilor ține de regulă 
de o bună contabilitate și repartiție a 
cheltuielilor pentru diferitele operații. 
Este mai ușor de calculat la unitatea de 
Suprafață decît la cultura recoltată.

Din cele arătate se poate spune că fie
care țară ar trebui să găsească o metodă 
de calcul a economiei utilizării substan
țelor chimice pentru protecția culturilor 
pentru propriile sale culturi. Metodele 
aplicate pentru culturile de cartofi din 
Anglia nu se pot aplica aidoma cultu
rilor de bumbac din Sudan, de cafea din 
Kenya sau de viță din Franța.

Cîteva organizații comerciale au în
ceput studii economice în domeniul pro
tecției plantelor. Aceasta este lăudabil, 
dar există și un revers comercial și a- 
nume că faptul trezește suspiciunea fer
mierilor. în unele cazuri, întreprinderile 
comerciale nu încurajează studiile eco
nomice. deoarece știu că rezultatele le-ar 
fi favorabile și ar influența vînzarea. 
Astfel, de ambele părți se cere o acțiune 
oficială a guvernului, care să clarifice 
situația și să permită organizațiilor co
merciale să-și execute cercetările pe li
nia metodelor oficiale.

Practic nu există statistici oficiale dia 
care să reiasă venitul rezultat prin fo
losirea substanțelor chimice pentru pro
tecția culturilor. Există „calcule estima
tive", care sînt o armă în mîna celor 
care recomandă folosirea substanțelor 
chimice. De aceea, sînt foarte necesare 
studii științifice despre economia pro
tecției culturilor în vederea protejării 
atît a cultivatorilor, cît și a industriei 
împotriva acestor atacuri ne justificate.

alte fapte. Orezul, se dez
voltă și el în Japonia într-un 
mod neobișnuit, sub influ
enta unei ciuperci, giberella, 
care parazitează pe lăstarii 
plantei. De fapt, așa cum au 
arătat cercetările, ulterioare, 
această creștere se datorește 
nu ciupercii, ci hormonilor 
pe care le conține aceasta și 
care și măresc capacitatea 
plantei de a absorbi din sol 
substanțele minerale și bio
xidul de carbon din aer.

„Apetitul" sporit explică 
dimensiunile neobișnuite la 
care ajung plantele. Aceste 
fapte sînt binecunoscute. în 
insula Sahalin este posibil 
ca factorii naturali de climă 
să faciliteze sporirea canti
tății de hormoni (giberelină 
și auxină) a plantelor. Pen
tru a lămuri „taina giganți- 
lor", oamenii de știință au 
studiat plante departe de 
insula Sahalin. Tutunul tra
tat cu giberelină a atins înăl
țimea de 6 m, iar recoltele 
la vița de vie s-au întreit, 
iar la unele soiuri s-au îm
pătrit. în regiunile din sudul 
U.R.S.S., s-au putut obține 
două recolte de cartofi pe 
an. Cînepa, tratată cu gibere
lină, a atins și ea cinci metri. 
De remarcat că. în urma a- 
plicării giberelinei. ..foamea" 
neobișnuită a plantelor tre
buie potolită cu cantități 
serioase de substanțe nutri
tive.

Secretul gigantismului în
cepe să fie lămurit : în fața 
cercetătorilor rămîne des
chisă elucidarea mecanismu
lui intim de funcționare a 
acestor stimulatori.

N. MARIȘ

Tratată cu giberelină, cînepa 
atinge o înălțime de 5 m. Tn 
stingă imaginii sînt plantele 
martor, netratate cu gibere
lină

ORIZONTURI

In multe cooperative agricole din 
R.P.D. Coreeană există laboratoare, 
ca cel din imagine, în care se fac 
diverse lucrări de ameliorare a 
plantelor.

2INCBACITRACINA — 
UN NOU ADAOS DE 
NUTREȚ ANTIBIOTIC

O firmă din Oslo, a introdus pe 
piață produsul „A. L. Zincbacitra- 
cina", adaos de nutret antibiotic 
pe bază de fermentație completă. 
Acest antibiotic poate fi folosit nu 
numai cu adaos de nutret, dar $1 
in preparate farmaceutice.

Zincbacitracina convine mai »• 
Ies creșterii vitelor și păsărilor de 
curte din următoarele consideren
te : formarea de familii de bacte
rii rezistente Ia antibiotice nu 
este favorizată ; produsul este ac
tiv antibiotic, fără a favoriza dez
voltarea bacteriilor de fermenta
ție și a mucegaiului ; se realizea
ză o activitate antibiotică mal 
puternică în aparatul digestiv ; se 
realizează o activitate completă 
fără a prejudicia balanța de sub
stanțe minerale a nutrețului ; in 
carne și ouă nu se conservă rămă
șițe antibiotice ; leziunile intesti
nelor se vindecă mai repede și 
procesul de digestie și absorbție a 
substanțelor hrănitoare la animale 
și păsări este mai repede readus 
la normal.

CU PIEPTENUL SAU CU 
ASPIRATORUL ?

Puful obținut din părul de ca
pră este materia brută din care se 
fabrică cele mai elegante articole 
de îmbrăcăminte pentru femei. 
Dar, rezervele de puf din păr d« 
capră nu sînt inepuizabile și ob
ținerea pufului e destul de difici
lă : capra trebuie pieptănată mul
te ore în șir.

La Institutul unional pentru e- 
lectrificarea agriculturii s-a expe
rimentat un „aspirator" pentru re
coltarea pufului. Cu ajutorul aces
tui „aspirator" un muncitor reu
șește într-o singură oră „să piep
tene" 25 de capre, adică să facă 
atît cit lucra manual în timpul a 
8 ore de muncă. Se realizează ast
fel o mare economie de timp și 
pentru om și pentru... capră.

CLOȘCA ELECTRONICA

,,O cloșcă electronică" a fost con
struită la Institutul de agrofizică 
din Leningrad. Este vorba de un 
aparat folosit în incubatoare, car» 
înregistrează temperatura din Inte
riorul oului și de la suprafața sa, 
și prin datele pe care le furnizează 
creează o imagine completă a dez
voltării embrionului pe zile, ore șl 
minute. Aparatul este de fapt un e- 
mițător microscopic montat într-un 
vas capilar de sticlă, care se intro
duce în oul de control printr-un 
orificiu „forat" cu un sfrcdel spe
cial.

ADAOSURI FURAJERE 
ARTIFICIALE

La firma „British Petroleum 
Company" s-a experimentat folosi
rea în hrana animalelor a drojdiei 
furajere cultivate pe reziduurile 
industriei petrolului și gazelor. 
Prin valoarea nutritivă, caracterul 
nedăunător și calitățile gustative, 
acest tip de drojdie poate deveni 
un înlocuitor eficient al făinii de 
pește, care are un mare conținut 
de proteină, ori al făinii de soia 
care se adaugă în hrana pentru 
porci și păsări. Este însă necesar a 
se adăuga drojdiei și anumite can
tități de metionină.



AGRICULTURA PE GLOB VEȘTI
VENEZUELA

0 condiție esențială
a progresului

Capitala Venezuelei, Caracas, este unul 
din cele mai frumoase și moderne orașe 
ale Americii de Sud. Situat în albia unei 
văi, Caracas pare o erupție de beton și 
sticlă peste care s-au aruncat, parcă în 
neștire, panglicile autostrăzilor suspen
date. Orașul este străjuit de coline care, 
cu ani în urmă erau inundate de ver
deață. Astăzi pantele acestor coline sînt 
spuzite de cenușiul zecilor de mii de 
ț,ranchitos". căsuțe sărăcăcioase, cu aspect 
țalnic, în care locuiește aproape o treime 
din populația capitalei. „Aveți în fată, 
«pe viu», problema agrară din Venezuela
— îmi spunea un inginer din Caracas, 
care m-a condus prin aceste zone peri
ferice ale orașului în ultimii 20-30 de 
ani, sute de mii de oameni, care nu mai 
puteau trăi la sate, au părăsit regiunile 
rurale, atrași de mirajul unei capitale 
strălucitoare, nutrind speranța unei 
schimbări în existenta lor. Unii.au găsit 
de lucru — mai ales în construcții — alții, 
cei mai mulți, trăiesc din expediente. 
Va trebui găsită pînă la urmă, o soluție 
pentru situația lor, mai precis spus pen
tru zăgăzuirea procesului de depopulare 
a satelor.. “

Mi-am adus aminte de această con
vorbire — pe care am avut-o la poalele 
unei colonii de „ranchitos" — zilele tre
cute, cînd am citit cuvîntarea noului 
președinte al Venezuelei, Rafael Caldera
— instalat în această funcție în luna 
martie a acestui an — în legătură cu prin
cipalele obiective pe care și le-o propus 
guvernul său. Printre acestea, un loc 
important ocupă problemele agriculturii, 
în programul guvernamental se preco
nizează creșterea productivității în agri
cultură și continuarea, în ritm mai sus
ținut, a reformei agrare.

Sînt două obiective care, în ultimul 
timp, au solicitat atenția multor econo
miști din Venezuela. în numeroase studii 
despre economia tării se trage semnalul 
de alarmă în legătură cu situația din 
agricultură Deși familiile țărănești for
mează aproape jumătate din populația 
Venezuelei producția agricolă nu re
prezenta în 1960 decît 7 la sută din pro
dusul național global. Uriașele turme de 
altădată din vastele cîmpii venezuelane 
s-au redus considerabil.

Decăderea agriculturii din Venezuela 
a avut două cauze Prima : monoproduc- 
tia de petrol. După 1922, cînd în zona 
lacului Maracaibo fuseseră descoperite 
uriașe zăcăminte de titei, preocupările 
economice au fost concentrate aproape 
exclusiv în direcția exploatării acestei 
bogății naturale Deși unele glasuri afir
mau pe atunci s „Ce ne mai trebuie agri-

Semănăm petrol 1“ — agricul- 
beneficiat de pe urma creșterii 

național datorat petrolului, 
care,

cultură ? 
tura n-a 
venitului 
Dimpotrivă I Unii economiști 
acum, găsesc audiență la președintele 
Caldera — afirmă că „petrolul a lovit 
din plin agricultra". Ei se referă la exo
dul țăranilor fără pămînt spre Caracas 
și spre centrele petroliere și la acel pro
ces de abandonare a ogoarelor de care 
pomeneam mai înainte.

Dar, depopularea satelor are și alte 
explicații. Oprindu-ne asupra lor ajun
gem la cea de-a doua cauză a fenomene
lor de stagnare și de regres din agri
cultura venezuelană. Este vorba de con
secințele economice și sociale pe care le 
generează — nu numai în Venezuela, dar 
în mai toate țările latino-americane 
— existența unor mari latifundii slab 
productive sau pur și simplu necultivate, 
în timp ce marea masă a țărănimii, lip
sită de pămînt{ este tinută departe ae 
aria progresului economic și social. Po
trivit unor statistici din I960, un număr 
de 2 500 000 de țărani, reprezentînd circa 
O jumătate de milion de familii fără pă
mînt, erau supuși, servitutilor de tip se
mifeudal pe naciendas de zeci de mii 
și chiar de peste 100 000 de hectare.

După cum s-a văzut, am pomenit de 
cîteva ori cifre și date în care apare 
anul 1960. Pentru că, în privința agri
culturii, documentele oficiale se referă 
deseori la situația de dinainte și de după 
1960. în martie 1960 a fost decretată o 
reformă agrară, concepută ca unul din 
Instrumentele principale ale unei noi poli
tici economice, care ilustrează ceea ce ve- 
nezuelanii numesc pe drept cuvînt „redes
coperirea agriculturii".

Reforma agrară și-a propus : mărirea 
producției — prin extinderea terenurilor 
cultivate și sporirea productivității — și 
îmbunătățirea poziției sociale a țăranu
lui Venezuelan. Au fost hotărîte două 
modalități de împroprietărire : prin colo
nizare, pe terenuri necultivate aparținînd 
statului, și prin exproprierea parțială a 
unor moșii.

în lucrarea „La reforma agraria en 
Venezuela" (editată de „Oficiul central 
de informații") se menționează faptul ră 
în dinamica unui anumit progres în apli
carea reformei agrare, din I960 pînă în 
1967 au fost împroprietărite 100 1 55 de fa
milii ..țărănești. Cu sprijinul tinerei in
dustrii petrochimice naționale au sporit 
și cantitățile de îngrășăminte destinate 
agriculturii. în consecință, producția 
agricolă a înregistrat creșteri sensibile 
față de 1961, la porumb producția s-a

SOCIALISTE
DIN ȚĂRILE

Circa 8 500 de specialiști agricoli 
lucrează în prezent în cadrul servi
ciilor comunale din R. P. Polonă, 
care au fost create la începutul 
anului 1968. Scopul serviciului este 
organizarea și conducerea produc
ției agricole, a demonstrațiilor a- 
gricole, formarea cadrelor medii, 
controlul producției.

In prezent, cooperativele agricole 
exploatează 250.000 ha de teren, 
existind posibilități pentru extinde
rea acestei suprafețe, subliniază 
Revista economică poloneză".

triplat în 1968, la orez a crescut cu circa 
25 la sută, iar la cartofi s-a dublat.

Revenind la modul de înfăptuire a 
reformei agrare, dincolo de datele sta
tistice apar situații care reflectă persis
tența situației materiale grele a țăranu
lui și a muncitorului agricol din Vene
zuela. Puterea economică a marilor la
tifundiari a fost foarte puțin diminuată, 
căci terenurile particulare afectate de 
reforma agrară au fost răscumpărate cu 
sume foarte mari, fapt care a limitat 
investițiile destinate redresării tehnice 
mai rapide a agriculturii. După calcule 
estimative, în anii 1967 și 1968 se con
stată o descreștere a suprafețelor ex
propriate. Trebuie subliniat și faptul că 
în anul record al „exproprierilor" (1965) 
reforma agrară a cunoscut un ritm mai 
rapid, datorită acțiunilor întreprinse de 
„legile țărănești" care, în dese rînduri, 
au trecut la ocuparea pămînturilor mo
șierești. Au sporit și acțiunile revendica
tive ale muncitorilor agricoli, sub in
fluența organizațiilor sindicatelor aparți
nînd Centrului Unic al oamenilor muncii 
din Venezuela.

Noul președinte al Venezuelei a inclus 
în programul său guvernamental o co
relare mai eficientă a dezvoltării indus
triale cu necesitățile agriculturii și a pre
conizat măsuri pentru „emanciparea eco- 
nomico-socială a populației rurale". S-a 
creat și un cadru mai adecvat pentru ac
tivitatea publică a unor organizații po
litice de stînga. Pe planul unor asemenea 
acțiuni se înscrie legalizarea partidului 
comunist, care fusese interzis în 1961.

Șe deschid, așadar, unele perspective 
noi pentru confruntarea pozițiilor poli
tice și în jurul problemei agrare. Solu
ționarea ei eficientă reprezintă pentru 
Venezuela, ca și pentru celelalte țări 
latino-americane, o condiție esențială 
a unui progres mai rapid în dezvoltarea 
economică și socială.

Eugen POP

In ultimii trei ani ritmul mediu 
anual al sporului producției agri
cole a Uniunii Sovietice a fost a- 
proape dublu în comparație cu 
cincinalul precedent. Producția la 
hectar a cerealelor a crescut în 
acest răstimp in medie cu aproape 
30 la sută. Anul trecut, recolta glo
bală de cereale s-a cifrat Ia peste 
169 milioane de tone, adică 10,3 
miliarde de puduri. Au crescut rea
lizările și livrările de produse ani
male, sfeclă de zahăr, bumbac, le
gume etc. Datorită acestui fapt, ca 
și a creșterii permanente a ve
niturilor oamenilor muncii, a spo
rit vizibil consumul pe locuitor la 
principalele alimente.

In anii puterii populare, în 
R. D. Germană au fost create 
11500 de cooperative agricole de 
producție, 760 de gospodării de stat 
și 1 700 de întreprinderi pentru 
prelucrarea producției agricole. In 
1968 a fost realizat cel mai mare 
randament in producția de cereale 
din întreaga istorie a R.D.G. și a- 
nume 31,8 chintale la ha. Volumul 
producției animale a fost, în anul 
trecut, cu 5 la sută mai mare fată 
de 1967.

In prezent, agricultorii din 
R. D. Germană dispun de aproxi
mativ 140 000 de tractoare, 18 000 
de combine cerealiere și de nu
meroase alte mașini agricole.

în acest an se împlinesc două 
decenii de ia înființarea primelor 
cooperative agricole unice și a 
primelor ferme de stat din Ceho
slovacia, Ele dețin peste 4 milioane 
de hectare, iar fermele de stat — 
peste 2 milioane de hectare din 
totalul de 7 milioane de hectare de 
pămînt arabil din Cehoslovacia. 
Introducerea mecanizării și chimi
zării, creșterea numărului de 
specialiști în agricultură — toate 
acestea au contribuit la realizarea, 
in ultirzii 
ții-record 
celor mai 
și de alte 
torie a agriculturii cehoslovace. 
Preocuparea principală a organelor 
de partid și de stat din R. S. Ceho-5 
slovacă este orientată în prezent' 
spre ridicarea agriculturii la ni
velul industriei.

doi ani, a unor produc- 
la hectar, la obținerea 
mari recolte de cereale 
culturi din întreaga is-

IMAGINEA SÂPTÂMlNII

Una din bogățiile Australiei o constituie oile ale căror turme numără milioane 
de animale

OMUL ARE Șl EL DREPTUL...
„Se încearcă acum 

pentru om, ceea ce pen
tru animale se face de 
vreo douăzeci de ani: 
ridicarea valorii nutritive 
a produselor recoltate, 
nu numai a volumului".

Ciudată afirmafie I
Ea a fost făcută de 

profesorul G. J. Lreiones, 
consilier al F.A.O., în 
cursul unei conferințe pe 
care a ținut-o după îna
poierea dintr-o misiune 
cel puțin tot atît de ciu
dată, în cîteva țări afri
cane. Scopul misiunii a 
fost de a sprijini guver
nele acestor țări să apli
ce în domeniul alimenta
ției umane toate cunoș
tințele științifice acumula
te în cel al alimentației 
animale

De fapt, aceste afir
mații și fapte nu ar tre
bui să surprindă prea 
mult. O anchetă între
prinsă acum cîțiva ani de 
o fabrică de conserve 
pentru cîini și pisici, în- 
tr-un mare oraș european 
— revista franceză Scien
ce et Vie, care semnalea-

ză faptul, nu 
mele orașuluiI 
tat că cel mai mare 
ver se realizează în peri
feria cea mai săracă a o- 
rașului, în cartierul celor 
mai multe cocioabe. Ex
plicația ? Locuitorii aces
tui cartier consumă con-

indică nu- 
a ară- 

ae-

CARNET
EXTERN

serve destinate animale
lor din casele mari De
parte de a fi dăunătoare, 
aceste conserve s-au do
vedit a fi bogate în ca
lorii, proteine, săruri mi
nerale și a avea un gust 
acceptabil.

Evident, cazul frizează 
o anumită extremă a 
contradicțiilor lumii de 
azi. Nu e mai puțin ade
vărat că alimentația ani
mală, in general, formea
ză obiectul unor preocu-

pâri științifice susținute 
în foarte multe țări.

Pus în fafa unei reali
tăți de-a dreptul surprin
zătoare, omul a începu/j 
să se preocupe și de ne? 
voile propriei sale ali
mentații, de raționaliza
rea acesteia căci, în a- 
fără de lipsa grijii rezer
vate în atît c'e mare mă
sură animalelor, se mani
festă în multe țări si 
un alt fapt: metodele 
moderne ale industriei a- 
limentare distrug adesea 
enzimele, proteinele și 
vitaminele pe care le 
conțin produsele pri
ma e

Poate că nu e exagera
tă speranța că, într-un 
viitor mai mult sau mai 
pufm apropiat, preocu
parea pentru trecerea a- 
limentației umane pe ba
ze mai rationale, conju
gat ii cu o îmbunătățire a 
ei sub raport cantitativ să 
ducă la rezultate pe care 
omeni ea *e așteaptă 
cu justificată nerăbdare.

A. COSTA
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